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Geachte voorzitter/leden, 
 
Wij bieden u hierbij de Tussenbalans 2006 van de nota Energiek Drenthe aan waarin 
wij u willen informeren over de nadere uitwerking van het klimaat- en energiebeleid. 
Hierover is een toezegging gedaan tijdens de behandeling van de Nota energiebeleid 
2006-2010 Energiek Drenthe in de vergadering van de Statencommissie Omgevings-
beleid op 12 april 2006. De officiële voortgangsrapportage over het uitvoeringspro-
gramma 2006-2007 wordt in het voorjaar van 2008 aan u voorgelegd.  

De tussenbalans gaat vergezeld van twee notities, namelijk de notitie Beelden van 
een CO2 neutrale provincie en de notitie Revolverend fonds provincie Drenthe. In 
hoofdstuk 1 wordt ingegaan op de mogelijkheden voor een CO2 neutrale provincie en 
in hoofdstuk 4 onder bewustwording op een Revolverend fonds.  
 
Hoogachtend, 
 
gedeputeerde staten van Drenthe, 
 
 
 
 
 , secretaris , voorzitter 
 
Bijlage(n): 
jk/coll. 
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foto: willem jan kleppe

Voorwoord

“Nederland moet de kopgroep ambiëren”

Het klimaatbeleid en het onlosmakelijk daarmee verbonden energiebeleid is in een stroom-
versnelling gekomen, zeker in Drenthe. Het idealistisch realisme uit onze energienota  
‘Energiek Drenthe’ vormt pas het begin van nog veel meer noodzakelijke onderzoeken en 
maatregelen. Wellicht met een extra impuls door het bezoek van Al Gore aan ons land bij de 
introductie van zijn film ‘An Inconvenient Truth’, zijn klimaat en energie weer hot news.  
Niet alleen bij beleidsmakers, maar zeker ook bij ondernemers en kennisinstituten. De markt 
voor biobrandstoffen is in ontwikkeling. Innovatieve bouwmethoden en energietechnieken 
maken de weg vrij voor een CO2-neutrale provincie. Agrariërs halen met hun covergisters 
elektriciteit en warmte uit bijvoorbeeld maïsafval en bietenpulp. De Drentse bodem blijkt 
onvermoede mogelijkheden te bieden. Zo komt de opslag van CO2 in de bodem als tussen-
oplossing voor ons klimaat-probleem ook in beeld. Er doen zich dus volop kansen voor om  
de CO2 problematiek ambitieus te lijf te gaan. 
Drenthe zou een voorbeeldfunctie kunnen vervullen in Nederland en misschien de rijksoverheid 
verleiden om een vooruitstrevender energie- en klimaatbeleid te ontwikkelen. Geïnspireerd 
door bijvoorbeeld Scandinavische landen vind ik dat Nederland de ambitie zou moeten hebben 
in de kopgroep te zitten onderweg naar CO2 neutraliteit. Drenthe wil daar als partner in 
Energy Valley graag het voortouw in nemen. Tijd voor een Club van Drenthe?

Tanja Klip-Martin, gedeputeerde

Assen, 8 januari 2007



�

 Inleiding

Voor u ligt de Tussenbalans 2006. 

Deze notitie is tot stand gekomen conform een toezegging tijdens de behandeling van de  
nota energiebeleid 2006-2010 “Energiek Drenthe” in de Statencommissie Omgevingsbeleid 
op 12 april 2006. In die vergadering hebben wij toegezegd begin 2007 te komen met een notitie 
“die enerzijds een terugblik geeft op 2006 en anderzijds vooruitkijkt op datgene waarmee wordt 
doorgegaan of wat de provincie nog gaat doen”. 

Dit alles tegen de achtergrond van de CO2-problematiek. In het Bestuursakkoord Nieuwe 
Stijl (BANS) hebben Rijk, de provincies (IPO) en de gemeenten (VNG) destijds afgesproken 
om klimaatverandering gezamenlijk aan te pakken. In februari 2002 zijn deze afspraken officieel 
vastgelegd in het zogenaamde Klimaatconvenant. Op provincies en gemeenten wordt dus een 
duidelijk beroep gedaan om maatregelen te treffen om te komen tot een reductie van broeikas-
gassen. Het gaat daarbij zowel om de reductie van broeikasgassen waar de provincie zelf 
verantwoordelijk voor is (voorbeeldfunctie) als om de reductie bij de doelgroepen van het 
klimaatbeleid en waarbij de provincie een rol heeft als planner, vergunningverlener, regisseur, 
aanjager etc. Het Rijk biedt hiervoor ondersteuning in de vorm van middelen (de zogenaamde 
BANS-gelden), informatie en kennisoverdracht.

We hebben er voor gekozen de notitie te gieten in de vorm van een tussenbalans. Dit houdt in 
dat de notitie geen exacte voortgangsrapportage per project is, maar meer een weergave van een 
aantal specifieke projecten uit 2006. Dit omdat er sinds de definitieve vaststelling van de nota 
energiebeleid in juli 2006 nog maar een half jaar is verstreken. Bovendien zal er in het voorjaar 
van 2008 een volledige voortgangsrapportage over het uitvoeringsprogramma 2006-2007 
verschijnen.

De opbouw van de Tussenbalans is als volgt. Eerst staan we stil bij onze ambitie. Daarna gaan 
we in op het monitoren van het energie- en klimaatbeleid. Vervolgens noemen we achtereen-
volgens enkele actuele voorbeelden van projecten binnen de vijf ‘B’s: B(esparing), B(odem), 
B(iomassa), B(edrijven) en B(ewustwording).
Op elk van deze terreinen proberen wij partijen bij elkaar te brengen en enthousiast te maken. 
Om dat te illustreren hebben we in de Tussenbalans een aantal interviews opgenomen met 
partners met wie we samenwerken in de projecten. 

Ten slotte verwijzen we ook naar onze website www.drenthe.nl/energiekdrenthe.
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foto: sake elzinga

In november 200� vond in Leeuw�rden een congres pl��ts over 

duurz�me mobiliteit. Energy V�lley, hét kenniscentrum v�n Noord 

Nederl�nd op het gebied v�n duurz�me energie, w�s n�uw 

betrokken bij de org�nis�tie. Zweden stond centr��l. W��rom? 

Directeur Gerrit v�n Werven: “D��r hebben ze een uitgebreid 

progr�mm� op het gebied v�n biobr�ndstoffen. We wilden kijken 

hoe ze d�t nu d��r hebben opgep�kt. Er is d��r een complex ��n 

m��tregelen. Ieder pompst�tion met een bep��lde omv�ng, moet 

biodiesel of bio-eth�nol ��nbieden, ook �l is er nog niem�nd die 

het gebruikt. D�t wordt nu uitgebreid met middelgrote pomp-

st�tions en str�ks volgen de kleinere pompst�tions, zod�t je �l 

heel snel een verplicht l�ndelijk dekkend netwerk hebt. Dus met 

regelgeving kun je heel w�t bereiken. Verder hebben ze in Zweden 

ook fisc�le m��tregelen genomen, w��rdoor het niet duurder is 

d�n gewone benzine. De combin�tie v�n die twee m��kt d�t het 

zich heel snel uitbreidt. D��rn��st hebben de Zweden het slim 

opgep�kt: ze m�ken gebruik v�n lok�le biom�ss�. Ze doen d�t 

op een hele leuke decentr�le m�nier. In �llerlei steden en regio’s 

(zeg m��r provincies) hebben ze hun eigen productief�ciliteiten 

gebouwd. V��k met steun v�n de overheid. Om een Duits begrip 

te gebruiken: een soort ‘St�dswerke’, die �fv�l omzetten in bio-

eth�nol. Op �ndere plekken m�ken ze ‘groen g�s’. Ons ��rdg�s is 

fossiel, m��r je kunt ook ��rdg�s m�ken v�n biom�ss� door het te 

verg�ssen. D�t zou je ook kunnen gebruiken om mee te rijden, d�n 

rijd je ‘groen’. Groen ��rdg�s kun je ook bijmengen in het ��rdg�snet 

omd�t het precies dezelfde hoogw��rdige kw�liteit heeft”.

“Er w�ren zo’n 3�0 mensen op het congres: bedrijven (impor-

teurs v�n �uto’s), grote g�r�gehouders, overheden en benzine-

pomphouders. Op zich is het enthousi�sme om iets te g��n doen 

groot, ook bij de importeurs die hun rel�ties hebben met de 

�utof�brik�nten. Die m�ken nu �l �uto’s die rijden op bio-eth�nol 

Interview 

Geert van Werven, directeur Energy valley

“Nederland heeft een enorm probleem”
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of ��rdg�s. In Duitsl�nd worden er nu 800 pompst�tions met die 

producten ��ngelegd. D��r komen nog �00 bij, dus 1200 in tot��l. 

Autoproducenten �ls Audi, Mercedes, Opel en Volksw�gen spelen 

d��r nu �l op in. Je kunt de meeste modellen �l in een ��rdg�s-

v�ri�nt krijgen. D�t willen die importeurs ook gr��g n��r Nederl�nd 

brengen. Alleen de vr��g is: hoe doen we d�t?”

“Als we kijken n��r ontwikkelingen op het gebied v�n duurz�me 

energie in de mobiliteitssector moet je const�teren d�t Nederl�nd 

een forse �chterst�nd heeft ten opzichte v�n �ndere l�nden in 

Europ�. We hebben hier �ltijd gewoon regulier beleid gevoerd: het 

�utoverkeer proberen terug te dringen. In feite is d�t mislukt w�nt 

de toen�me v�n het �utoverkeer is overstelpend. En verder wilden 

we in de p�s lopen met het Europese beleid voor het terugdringen 

v�n emissie v�n CO2, zo�ls met filters voor dieselmotoren.”

“De reden is, denk ik, politiek. Je kunt const�teren d�t er bij 

het toep�ssen v�n biofuels, en ��rdg�s, een �chterst�nd is. Qu� 

kennis zitten we goed, er is op de universiteiten voldoende kennis 

��nwezig. Op d�t gebied hebben we veel fund�menteel onder-

zoek ged��n. M��r terwijl ze bijvoorbeeld in It�lië en Oostenrijk 

over�l ��rdg�sst�tions hebben, hebben wij d�t in Nederl�nd niet. 

In Zweden hebben ze gezegd: we willen binnen vijf j��r ons hele 

vervoer milieuvriendelijk hebben, door het stimuleren v�n bijvoor-

beeld bio-eth�nol. Nederl�nd doet d�t niet. Terwijl Nederl�nd wel 

een enorm probleem heeft met z�ken �ls fijn stof, w��rdoor er in 

sommige delen v�n het l�nd niet gebouwd k�n worden. Te hoge 

uitstoot v�n CO2  en NOX, een verz�meln��m v�n �ndere g�ssen 

d�n CO2. Bij Energy V�lley hebben we gezegd: l�ten we het  

initi�tief nemen om deze ontwikkeling in Nederl�nd zo goed 

mogelijk v�n de grond te krijgen”. 

“Ondertussen heeft het Rijk besloten tot bijmenging: eerst 2,�� % 

en str�ks �%. Biom�ss�, bio-eth�nol in de benzine. D�t k�n zonder 

problemen. D�t g��t v�n�f dit j��r gebeuren, nu 2,�� %, over drie 

j��r wordt d�t een hoger percent�ge. Misschien k�n het n� 2010 

of 2012 oplopen n��r een procent of tien. D�t is �llem��l nog 

steeds niet zo �mbitieus. De benzine wordt er een cent duurder v�n 

of zo, misschien een p��r centen. D�t bet��lt de kl�nt. Het systeem 

is zo gem��kt d�t de overheid d��r��n geen subsidie verleent. Men 

heeft de l�sten neergelegd bij de consument.”

“Wij zouden een veel rigoureuzere ��np�k willen. Die bijmenging 

is prim�, m��r we zouden het percent�ge versneld omhoog zien 

g��n n��r 18 tot 20%. We zouden d��rn��st ook ruimte willen 

voor �ltern�tieven die veel milieuvriendelijker zijn. Zo zouden 

we gr��g heel het st�dsvervoer op ��rdg�s willen hebben, �l die 

bussen, t�xibedrijven, �l die �utootjes die door de st�d cirkelen, 

omd�t ��rdg�s geen NOX en bijn� geen CO2 uitstoot. V�n �lle 

br�ndstoffen is ��rdg�s verreweg het schoonst. Je kunt ook 

biodiesel nemen voor bussen, w�t niet meetelt in de CO2 index, 

m��r je krijgt wel pl��tselijk een hogere uitstoot v�n NOX. Als 

je bijvoorbeeld hier in Groningen bussen op biodiesel door de 

Oosterstr��t l��t rijden, heb je nog steeds de str��t vol met NOX. 

D�t wil je niet voor een winkelend publiek. D�n kun je wel zeggen: 

het is schoon geproduceerd, m��r in tegenstelling tot het pl�tte-

l�nd heb je ongezonde plekken in een st�d, w��r veel mensen 

wonen.”

“We willen dus eigenlijk een uitgebreid progr�mm� v�n rijden op 

��rdg�s. En een progr�mm� om te kijken of we �ltern�tieven voor 

norm�le br�ndstoffen kunnen bevorderen: PPO (puur pl�nt��rdige 

olie) , biodiesel en bio-eth�nol. D�t zijn de bel�ngrijkste. Op termijn 

misschien w�terstof m��r d�t is voorlopig nog geen optie. D�t 

betekent d�t je n��st het bijmengen een �p�rte ��np�k moet 

ontwikkelen voor ��rdg�s, bio-eth�nol en biodiesel, w��rbij je 

biodiesel in verhoogde percent�ges tot 8�% g��t bijmengen.  

D��r komt ons voorstel in feite op neer”.

“In Noord-Nederl�nd is een enorme golf ��n productie v�n bio-

eth�nol en biodiesel ��n het ontst��n: we hebben f�brieken in 

Delfzijl, de Eemsh�ven en in Emmen, Sunoil, d�t ook weer verdere 

uitbreidingspl�nnen heeft. Er zijn pl�nnen voor een bio-eth�nol-

f�briek hier in Groningen, vl�k bij de suikerf�brieken. We hebben 

de productie v�n PPO in Delfzijl, er zijn pl�nnen in H�rlingen, 

kortom, er gebeurt op dit gebied een heleboel. Eigenlijk is Noord-

Nederl�nd leidend in de productie v�n bio-eth�nol en biodiesel. 

W�t willen we nog verder? We willen ook het gebruik bevorderen. 

We hebben gezegd: l�ten we m��r beginnen met het ��nleggen 

v�n eerst tw��lf, l�ter vijftien pompst�tions, w��r je ��rdg�s kunt 

t�nken. De eerste is nu in Leeuw�rden geopend, ongeveer tijdens 

het congres, w��r T�nj� Klip overigens ook heeft gesproken. Andere 

t�nkst�tions zijn gepl�nd. We hebben gezegd: l�ten we kijken of 

we ook �ndere biom�ss� kunnen �fzetten. D��r heeft een ��nt�l 

ondernemers op ingespeeld. Eén d��rv�n is Edw�rd Doorten uit 

Pesse, die een hele keten v�n pompst�tions wil neerzetten. D�t is 

een revolution�ir concept. Als je ziet hoe d�t is vormgegeven, �ls  

je kijkt n��r de �mbities en de publieksvoorlichting, d�t is buiten-

gewoon consumentvriendelijk. Edw�rd Doorten is een enthousi�ste 

jongen die d�t echt wil opp�kken.”

“We willen ook busm��tsch�ppijen erv�n zien te overtuigen d�t zij 

op bio-eth�nol of ��rdg�s moeten g��n rijden. En we vr�gen ook 

vlooteigen�ren, zo�ls t�xibedrijven, om een sc�n te l�ten m�ken 

v�n hun �uto’s, hoeveel kilometers ze rijden en w�t het hun zou 

besp�ren �ls ze bijvoorbeeld zouden overst�ppen op ��rdg�s, 

biodiesel, bio-eth�nol of w�t d�n ook. In de pr�ktijk blijkt d�n d�t 

het �l heel snel uit k�n om bijvoorbeeld op ��rdg�s te g��n rijden. 

D�t k�n voor t�xibedrijven heel ��ntrekkelijk zijn. Op zo’n m�nier 

probeer je n�melijk voldoende volume te creëren om de levensv�t-
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b��rheid v�n die pompst�tions te g�r�nderen. W�nt je kunt niet 

verw�chten d�t de consument in één keer overst�pt op ��rdg�s of 

bio-eth�nol �ls er geen pompst�tions zijn. Dus het is heel erg een 

kip-ei verh��l.”

“We hebben steeds gepleit voor �ccijnsverl�ging op biobr�nd-

stoffen. Tot nu toe heeft het vorige k�binet d�t niet gewild, ik  

weet niet w�t het nieuwe k�binet g��t doen, d�t is �fw�chten.  

Wij proberen gewoon invulling te geven ��n de mogelijkheden die 

er l�ndelijk wel zijn, dus de productie v�n biodiesel, bio-eth�nol en 

biometh�nol voor de bijmenging. En het opzetten v�n een dekkend 

netwerk v�n t�nkst�tions, w��r je �ltern�tieve br�ndstoffen kunt 

krijgen. A�rdg�s k�n bijvoorbeeld �l heel snel uit. Ook binnen de 

best��nde k�ders is �l een hele hoop te doen.”

“De volgende st�ppen? In Noord-Nederl�nd willen we in de 

komende twee j��r een netwerk v�n pompst�tions opzetten.  

We g��n verder met het stimuleren v�n de productie v�n  

biobr�ndstoffen, een experiment st�rten om te rijden op groen 

��rdg�s. Als we een ��nt�l pompen hebben st��n is het nodig d�t 

er een centrum komt w��r mensen voorlichting kunnen krijgen: 

g�r�ges, �uto-eigen�ren. Over technische eisen v�n motoren, 

vr�gen over uitstoot, het onderhoud, vergunningen, fisc�le 

mogelijkheden.  

D�t centrum zijn we v�n pl�n in Leeuw�rden te g��n bouwen.  

Zo’n centrum is nodig in Nederl�nd. Hoezo decentr��l in 

Leeuw�rden? In deze tijd v�n internet?”
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 1. Op weg naar een CO2-neutrale 
provincie

Bij de behandeling van de nota energiebeleid 2006-2010 ‘Energiek Drenthe’ hebben Provinciale 
Staten gevraagd in beeld te brengen wat er allemaal bij komt kijken om een provincie als 
Drenthe CO2-neutraal te krijgen. Het onderzoeksbureau DHV heeft dit in kaart gebracht op 
basis van bestaande gegevens in de notitie ‘Beelden van een CO2-neutraal Drenthe’.

We willen met dit soort verkennende studies de ontstane beelden van de toekomst terugvertalen 
naar beleid op de korte termijn. Zo’n termijn speelt een belangrijke rol. Op lange termijn 
(2050) is technisch veel mogelijk maar het toepassen van toekomstige technologieën vergt vaak 
ingrijpende veranderingen. Studies voor de kortere termijn (2020) gaan meer uit van de huidige 
situatie: wat te bereiken is met beschikbare en bewezen oplossingsmogelijkheden. De studie van 
DHV gaat uit van de tweede optie.

Als basis voor de verkenning dient het ‘Optiedocument energie en emissies 2010/2020’, dat in 
maart 2006 is uitgebracht door het Energieonderzoek Centrum Nederland (ECN) en het  
Milieu- en Natuurplanbureau (MNP). Dit document bevat 96 opties voor het reduceren van 
de CO2-emissies. Natuurlijk zijn niet alle maatregelen toe te passen in Drenthe. Maar op basis 
van het optiedocument schatten we in dat de emissie van CO2 in Drenthe in 2020 met 30% kan 
worden teruggebracht ten opzichte van het jaar 2000. Met het brede en zeker wel ambitieuze 
maatregelenpakket uit het optiedocument is het dus niet mogelijk Drenthe al in 2020 CO2-
neutraal te krijgen. 

In de notitie ‘Beelden van een CO2-neutraal Drenthe’ zijn we echter nog een stap verder 
gegaan. Met het extra inzetten van biomassa (voor de productie van transportbrandstoffen  
en de energieproductie) en maatregelen zoals na-isolatie van bestaande woningen kunnen we 
stapsgewijs de CO2-emissie verder terugdringen tot circa 35% van het niveau van 2000.  
Alleen door CO2-opslag te realiseren kan Drenthe in 2020 ook de resterende emissies 
wegwerken en vrijwel CO2-neutraal worden. 

Het jaar 2020 is tegelijk ver weg en dichtbij. Duidelijk is dat ontwikkelingen nu, bijvoorbeeld in 
de woningbouw, bepalend zijn voor de situatie in 2020 en daarna. De notitie ‘Beelden van een 
CO2-neutraal Drenthe’ geeft een inspirerend beeld van de mogelijkheden om dat te bereiken. 

De eerste stappen zijn gezet :
• Energieneutrale steunpunten
 Een aantal provinciale steunpunten (onderhoudswerkplaats van wegen en kanalen) en sluizen 

maakt steeds meer gebruik van duurzame energie. Zo beschikken sommige sluiskantoren 
over zonnepanelen en gaat een tweetal terreinwagens proefdraaien met alternatieve brand-
stoffen als biodiesel en koolzaadolie.

 Daarnaast loopt er een verkennend onderzoek naar de inpassing van een kleine windturbine 
bij het steunpunt Rogat. Deze maatregelen zijn een eerste aanzet om minder afhankelijk te 
worden van de klassieke energievoorziening. 
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• Energieneutraal dorp 
 In 2007 starten we met de voorbereidingen voor een nieuw project: een dorp, dat volledig in 

de eigen behoefte aan energie (elektriciteit en warmte) kan voorzien door gebruik te maken 
van biomassa (mest, hout) uit de omgeving. Dat gaan we in 2010 realiseren.

 De ervaringen in het buitenland wijzen erop dat zoiets mogelijk is. Het leidt tot het terug-
dringen van de uitstoot van CO2 , het verminderen van de afhankelijkheid van fossiele 
brandstoffen, het verminderen van de afhankelijkheid van onstabiele landen, tot participatie 
van de bewoners en versterking van het platteland. In 2007 gaan we met diverse partners 
zoals gemeenten, de LTO (Land- en Tuinbouw Organisatie Noord) en Energy Valley de 
eerste voorbereidingen treffen.
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foto: sake elzinga

Interview 

Reinder Hoekstra, directeur Milieu Federatie Drenthe

“Het is weer tijd voor een gezamenlijk offensief”

De Milieufeder�tie Drenthe werkt �l geruime tijd s�men met de 

provincie. Directeur Reinder Hoekstr�: “D�t heeft met de Energie-

not� een nieuwe impuls gekregen. Bij het tot st�nd komen v�n de 

not� hebben we positief meeged�cht m��r ook kritisch commen-

t��r geleverd. Met n�me op het gebied v�n bewustwording en 

voorlichting zijn we ook zelf �ctief. D�t loopt op een goede m�nier 

in elk��r over. De uitvoering v�n de energie�ctiviteiten w�ren �l 

begonnen voord�t de not� werd v�stgesteld, omd�t er �l een 

��nt�l projecten liep. De s�menwerking met de provincie is �lleen 

m��r geïntensiveerd n� de Energienot�.”

“Zo houden we ons bezig met het Nieuwe Rijden om d�t bij de 

Drentse inwoners bekend te m�ken. We hebben ook een ��nt�l 

pr�ktijkcursussen gegeven. Kort s�mengev�t is het een veel bewus-

tere m�nier omg��n met je g�sped��l en je versnellingspook. 

Mensen denken d�t het suffer rijden is, m��r het tegendeel is w��r. 

Je bent er net zo snel mee. M��r omd�t je een iets �nder gedr�g 

��nleert levert d�t gemiddeld tien procent besp�ring op ��n 

br�ndstof en CO2. Je moet sneller doorsch�kelen en uitrollen, zo�ls 

ze d�t noemen. Zo zijn er meer tips. H�lverwege vorig j��r zijn we 

met het project gest�rt. Voor de uitvoering hebben we een beroep 

ged��n op de Energienot�. Het project heeft een heel positieve 

respons gegeven. We hebben er ook een enorm stuk region�le 

publiciteit mee weten te genereren. Als je kijkt n��r het ��nt�l 

deelnemers is het CO2-effect nog te bescheiden, op het gebied v�n 

mobiliteit v�lt gez�menlijk dus nog veel meer te winnen. W�t d�t 

betreft zien we ons project �ls een eerste st�p om de bewust-

wording v�n de rel�tie tussen het �utoverkeer en de CO2-uitstoot 

en klim��tproblem�tiek te vergroten. Een groter vervolg geeft 

mogelijkheden om de ��nwezige potentie te benutten.”

 “Een �nder project, TELI  (Tijdelijke subsidieregeling energie- 

besp�ring voor huishoudens met een l��g inkomen) w��rin wij 
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een rol voor onszelf zien is nog niet gest�rt. Dit omd�t dit project 

�fh�nkelijk is v�n een l�ndelijke subsidie die p�s �fgelopen 

december is toegekend. 

De provincie is de trekker v�n dit initi�tief. Vorig j��r is het niet v�n 

de grond gekomen, m��r het project st��t nu gelukkig weer in de 

st�rtblokken. Bij de ontwikkeling v�n het project hebben we wel 

meeged�cht. Ik vind het wel een v�n de betere projecten om de 

burgers �ctief bij energiebesp�ring te betrekken.

De l�ndelijke subsidieregeling is welisw��r gericht op de l�gere 

inkomens m��r het hoeft niet �lleen op de l�gere inkomens gericht 

te zijn. Je zou het ook wijkgericht kunnen ��np�kken. Voor de 

l�gere inkomens is het n�tuurlijk des te interess�nter: �ls je niet 

veel te besteden hebt, d�n is een besp�ring op je energienot� heel 

interess�nt. Met d�t soort projecten is de l�ndelijke erv�ring d�t 

het heel goede effecten heeft.”

“Je hebt twee ��nknopingspunten om ��n het huishoudelijk 

energiegebruik w�t te doen. De ene is d�t je in de r�ndvoor-

w��rden verbeteringen ��nbrengt, zo�ls isol�tie v�n woningen 

bij grootsch�lige renov�tie of nieuwbouw. In de tweede pl��ts 

in het gebruik in woningen, d�n kom je dus uit bij sp��rl�mpen 

enzovoorts. Ook re�liseren mensen v��k niet d�t bijvoorbeeld 

w�terbedden grote energieslurpers zijn. D�t is gig�ntisch, d�t loopt 

in de tientjes per m��nd.

D�t mensen geïnteresseerd zijn in deze besp�ringsmogelijkheden 

is ook onze erv�ring met de ‘klim��tcompetitie’. De Noordelijke 

milieufeder�ties hebben d��rbij in drie wijken bewoners begeleid

in een soort ‘wedstrijd’ in energiebesp�ring. Dit  project is in 

december �fgerond. D��ruit bleek niet �lleen d�t �ls mensen er 

echt �ctief mee bezig willen m��r ook d�t de besp�ringsmogelijk-

heden groot zijn. Zo’n w�terbed is niet een denkbeeldig voorbeeld. 

Er w�s een deelnemer die zich het w�terbed de deur uit ged��n 

heeft n�d�t ze er�chter kw�m w�t d�t voor h��r energienot� 

betekende.”

“We hebben de provincie voorgesteld te werken ��n een klim��t-

neutr�le provincie. In d�t k�der werken ze zelf ook ��n de ontwik-

keling v�n klim��tneutr��l concepten en producten. 

Eind vorig j��r zijn we een s�menwerking ��ngeg��n met zes 

recre�tiebedrijven om klim��tneutr�le c�mpings te ontwikkelen en 

d�t �ls product in de m�rkt te zetten. D�t is ook l�ndelijk g��nde, 

met de ged�chte: �ls producten klim��tneutr��l gem��kt kunnen 

worden, kun je d��rmee de m�rkt op, zo�ls het EKO-keurmerk. 

In het k�der v�n de energienot� dr��gt de provincie ook ��n het 

project met de recre�tiebedrijven fin�ncieel bij. De provincie wil zelf 

ook ��n het concept klim��tneutr��l g��n voldoen.

Verder f�ciliteert de Milieufeder�tie ook de �ctiviteiten v�n de 

consulent duurz��m bouwen, die gemeenten ondersteunt om 

duurz��m bouwen v�n de grond te krijgen. D�t v�rieert v�n 

beleidsondersteuning tot en met concrete projecten die een 

voorbeeldwerking voor �nderen kunnen hebben.”

 

De toekomst st��t voor Reinder Hoekstr� in het teken v�n meer 

s�menwerking: “Ik doe een �ppèl op �lle provinci�le p�rtners 

om ons te richten op meer gez�menlijke inzet op het gebied v�n 

besp�ring en bewustwording. D��r liggen nog heel veel k�nsen, 

het onderwerp k�n bij burgers en bedrijfsleven nog n�drukkelijker 

op het netvlies en in de pr�ktijk worden gebr�cht. D��r is nog  

een hele sl�g te m�ken. We pleiten �l l�nger voor een w�t groot-

sch�liger offensief. D�n g��t het niet �lleen om meer middelen 

m��r voor�l om meer s�menwerking bij het ben�deren v�n 

diverse doelgroepen. We moeten voorkomen d�t er een te grote 

versnippering pl��tsvindt met �lle �ctiviteiten. De herkenb��r-

heid is d��rdoor niet groot. Door �ctiviteiten v�n diverse spelers 

in het veld meer �ls collectief neer te zetten wordt het veel meer 

herkenb��rder voor burgers en doelgroepen. De burgers weten 

nu niet w��r ze n��r toe moeten voor steun of inform�tie over 

energiebesp�ring.”

“Een burger denkt niet in termen v�n provincie of milieufede-

r�tie en k�n ook veel�l ook nog niet bij gemeenten terecht. Bij 

de energiebedrijven, die v�n oudsher die t��k h�dden, is de 

commercie veel n�drukkelijker ��nwezig. Die voeren het wel in hun 

p�kket m��r d�n n�drukkelijk v�nuit kl�ntenbinding. Dit geheel is 

een grote mengelmoes geworden, er is niet één loket. In de j�ren 

zeventig, t�chtig w�s er in Drenthe een groot energiebesp�ring-

project, w��r t�l v�n gemeenten, de provincie, m��tsch�ppelijke 

org�nis�ties en het bedrijfsleven ��n meededen. Wij vinden d�t 

het weer tijd is voor zo’n gez�menlijk offensief. Drenthe werkt nu 

ook met een subst�ntieel budget ��n de promotie v�n Drenthe, de 

c�mp�gne “D�’s nou Drenthe”. D��r zit ook een grotere �mbitie 

in om gez�menlijk te communiceren. De kr�cht v�n d�t s�men 

optrekken is d�t het voor de mensen veel herkenb��rder wordt.”

“Ook zie ik k�nsen bij het bedrijfsleven, het midden- en kleinbedrijf 

en de grotere bedrijven. Bij energie en vergunningverlening v�lt �ls 

onderdeel v�n het productieproces nog veel winst te beh�len. Die 

bedrijven zien ook in d�t de �fh�nkelijkheid en kwetsb��rheid v�n 

fossiele bronnen een heel bel�ngrijke f�ctor wordt in de toekomst.”
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2.  De ambities getoetst

CO2 – algemeen
In de nota ‘Energiek Drenthe’ hebben we per ‘B’ (Bodem, Bedrijven, Biomassa, Besparen en 
Bewustwording) de klimaatdoelstellingen geconcretiseerd in tonnen CO2-besparing. 
In plaats van een besparing van ten minste 500 kiloton (Kton) wilden wij uitkomen op een 
uiteindelijke reductie van 540 Kton in 2010, verdeeld over de 5 B’s.

Speerpunten Reductie CO2-emissie 2007 (Kton p/j) Reductie O2-emissie 2010 (Kton p/j)

Besparing 50 275

Bodem 10 30

Biomassa 125 220

Bedrijven n.v.t. n.v.t.

Bewustwording n.v.t. n.v.t.

Subsidieregeling energieprojecten 15 15

Totaal 200 540

De gegevens over de al gerealiseerde reductie komen aan de orde in de officiële voortgangs-
rapportage van de nota ‘Energiek Drenthe 2006-2010’, die we in het voorjaar van 2008 zullen 
presenteren. Wel kunnen we al melden dat we de doelstelling van 220 Kton voor 2010 voor 
Biomassa in ieder geval ruimschoots gaan halen. Ook de bijdrage van bosaanleg gedurende de 
planperiode van POP II zal daarin worden meegenomen.

Monitoring
Om te kunnen bepalen hoe ver we zijn in het behalen van de door ons gestelde doelen hebben 
we in 2006 gewerkt aan het ontwikkelen van een monitoringsysteem. De helft daarvan is nu 
gereed en richt zich vooral op de daadwerkelijke emissie van CO2 en het elektriciteitsverbruik 
in de provincie. Hiervoor hebben we gebruik gemaakt van gegevens uit de landelijke emissiere-
gistratie en CBS-cijfers. Dankzij dit systeem beschikken wij nu over een referentiemodel waar 
wij onze eigen inspanningen tegen kunnen afzetten en waarmee wij het effect van verschillende 
scenario’s kunnen bekijken.

In de nota ‘Energiek Drenthe’ hebben we gemeld dat er een rapport (‘Referentieramingen 
energie en emissies 2005-2020’, van het  ECN en MNP) is uitgekomen over de relatie tussen 
economische groei en de verwachte CO2-emissie. We hebben voor Drenthe een nieuwe bereke-
ning gemaakt. Daaruit blijkt dat bij ongewijzigd beleid Drenthe daadwerkelijk het gestelde 
Kyoto-doel zal halen. Tenminste, wanneer de economie in Drenthe niet sneller groeit dan het 
landelijk gemiddelde.
Echter, de economische groei van Drenthe blijkt groter te zijn dan gemiddeld in Nederland. Dat 
betekent dat onze provincie intussen een groter aandeel heeft gekregen in de landelijke Kyoto-
doelstelling. Dit komt neer op een verhoging van het zogenaamde beleidstekort voor Drenthe 
met 300 Kton CO2 in 2010 (dus in totaal 800 in plaats van de eerdere 500 Kton). Het voor 2010 
berekende beleidstekort is destijds in het POP omgezet in een reductiedoelstelling van 500 kton. 
Dit betekent een wijziging in het beleidstekort zeer waarschijnlijk consequenties heeft voor de 
reductiedoelstelling in het POP. 
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Het bovengenoemde monitoringsysteem is echter nog maar de helft van de oplossing. Het  
zegt niets over de resultaten die we nu behalen. Het monitoren van de gerealiseerde reductie  
van de uitgevoerde projecten moeten we daarom nog systematischer oppakken. Op dit moment 
is zo’n systeem nog niet voorhanden. In 2007 zullen we een pakket aanschaffen waarmee we  
de reductieresultaten beter in beeld krijgen. Dan kunnen we ook beter in beeld brengen wat  
de consequenties zijn van mogelijke nieuwe economische activiteiten in Drenthe zoals bijvoor-
beeld het project Herinrichting Olieveld Schonebeek (HOS) en de mogelijke uitbreiding van 
de verbrandingsinstallatie van het bedrijf EMW. Daarbij speelt ook dat nieuwe economische 
ontwikkelingen zich voor een deel CO2-neutraal kunnen voltrekken door gebruik te maken 
van handel in uitstootrechten van CO2. Op dit moment is nog onvoldoende bekend of we 
bovenstaande economische factoren bij elkaar kunnen optellen of dat er sprake is van overlap in 
de bronnen. In de voortgangsrapportage van voorjaar 2008 zullen wij hierop terugkomen.
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foto: sake elzinga

Interview

Valentijn, Robin, Kevin, Bram, allen leerling van R.S.G. Wolfsbos in Hoogeveen.

“Ik douche nu wel korter” 

Ze h�dden er �lle vier eerst niet zoveel zin in, in wéér een opdr�cht 

en d�n nog wel over duurz�me energie, concreet gesteld: hoe 

Drenthe er uit zou moeten zien in 20�0. V�lentijn Kuperus:  

“In het begin leek het me ook niet zo leuk, omd�t we zoveel 

�ndere projecten h�dden lopen. N� schooltijd w�s ik bijn� �ltijd 

nog bezig met de projecten, uittypen en zo en toen hoorden we 

v�n weer een nieuw project. D�n denk je: nu even niet. M��r  

toen we ons in gingen lezen, omd�t je die r�mpscen�rio’s  

�llem��l voorbij ziet komen, de stijging v�n de zeew�terspiegel,  

de temper�tuurstijging, d�n denk je: zo, d�t is wel heftig. D�n  

komt het w�t dichterbij, zeg m��r, g� je kijken w�t je er ��n kunt 

doen. D�n wordt het een stuk interess�nter, omd�t je je het beter 

voor kunt stellen. Als je voor het eerst iets hoort v�n duurz��mheid, 

we hebben het wel opgezocht”.

Br�m de Jonge vult hem ��n: “Duurz��mheid is d�t je er voor  

zorgt d�t gener�ties n� je kunnen blijven leven in dezelfde  

omst�ndigheden.” 

Het leven v�n V�lentijn is wel een beetje ver�nderd: “Het is wel 

zo d�t je het veel v�ker tegenkomt. Als ik eerder iets in de kr�nt 

l�s over klim��tver�ndering, d�n d�cht je: d�t is nog zover weg, 

d��r hoef ik me nog niet mee bezig te houden. Nu we dit ged��n 

hebben heb je het idee: het komt er��n en ik weet w�t het inhoudt, 

d�t is echt �l heel snel.

Ik ben heel erg een f�n v�n l�ng en w�rm douchen. En d�n denk je: 

d�t is eigenlijk heel slecht. Nu weet je d�t het heel veel gevolgen 

heeft, dus ik douche nu wel korter. Nog steeds niet heel kort, m��r 

wel iets korter.”

Van links naar rechts: Valentijn Kuperus (16), Robin Spek (16), Kevin Mann (17), Bram de Jonge (17)
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En hebben Br�m, Kevin, Robin en V�lentijn een �nder beeld 

gekregen v�n de provincie?

Robin: “Ik wel, j�, het is �llem��l een beetje concreter geworden, je 

bent hier nu een keer geweest met school en je ziet d�n hoe het er 

hier toeg��t.”

 

Br�m: “M��r ik sn�p nog steeds niet w�t iedereen hier doet, 

hoor!”

Kevin: “Ik ben benieuwd w�t er str�ks ged��n wordt met onze 

present�tie. Ik h�d ook niet ged�cht d�t de provincie zich met dit 

soort dingen bezig zou houden. Een provincie is er voor kleine 

region�le probleempjes, d�cht ik eerst, niet met grote l�ndelijke 

overstromingen en zo.”

Tot slot V�lentijn: “Ik h�d eerst het idee d�t het hele s��ie bedoe-

ning zou zijn hier, mensen in p�k en zo. M��r toen stonden Br�m 

en ik ��n het begin v�n de eerste bijeenkomst, verkleed �ls CO2 

security m�nnen, bij de ing�ng om mensen tegen te houden en te 

controleren. D�n zie je d�t die mensen ook gewoon heel erg leuk, 

spont��n en vrolijk zijn. D�t h�d ik niet verw�cht eigenlijk.”

Benieuwd n��r de website v�n de jongens?  

Kijk op www.br�menv�lentijnshow.punt.nl 
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3. Financiën

Voor het Uitvoeringsprogramma 2006-2007 is in de nota Energiek Drenthe in totaal  
€ 1.500.000,- beschikbaar.  In 2006 hebben we € 831.227,- uitgegeven aan projecten of in  
procedure. Dit betekent dat voor 2007 nog een bedrag van € 668.773,00 beschikbaar is.

Het overzicht van de financiën van het uitvoeringsprogramma 2006 ziet er als volgt uit:

Begroot voor 2006 conform 
Nota energiebeleid 2006-2010; (€)

Uitgaven resp. in procedure in 2006; (€)

B(esparen) 200.000,- 248.625,-

B(odem) 125.000,- 100.875,-

B(iomassa) 125.000,- 129.290,-

B(edrijven) 125.000,- 110.000,-

B(ewustwording) 50.000,- 123.438,-

Subsidieregeling energieprojecten 125.000,- 119.000,-

Totaal: 750.000,- 831.227,-
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foto: sake elzinga

Interview

Jacob Bruintjes, wethouder gemeente Borger/Odoorn

“Je moet vooral kijken naar de woonlasten”

In de gemeente Borger-Odoorn voeren ze beleid uit nog voord�t 

het geformuleerd is. Wethouder J�cob Bruintjes: “Wij hebben nog 

steeds onze not� Duurz��m Bouwen niet kl��r, omd�t we het te 

druk hebben met de uitvoering in de pr�ktijk. We w�ren �l enige 

tijd bezig met de herstructurering v�n de wijk Hunzed�l in Borger. 

We h�dden �l een subsidieregeling voor duurz��m bouwen bij 

nieuwbouw. Op een bep��ld moment zeiden we: bij de herstruc-

turering zouden we ook iets ��n duurz��m bouwen moeten doen. 

D��r heb ik overleg over geh�d met de woningbouwcorpor�tie. 

Ik d�cht: �ls wij nu w�t geld er bij doen �ls gemeente en de 

corpor�tie ook, vr�gen we ook een bijdr�ge v�n de provincie, w�nt 

die is ook voor duurz��m bouwen. Ik heb toen een gesprek geh�d 

met mevrouw Klip en die h�d zoiets v�n: j�, d�t is leuk bed�cht, 

m��r de provincie g��t niet op het nive�u v�n woningen subsidie 

verlenen. M��r we willen jullie wel helpen om te kijken welke 

extr� duurz�me m��tregelen er mogelijk zijn. De provincie heeft 

toen een ‘ch�rrette’ mogelijk gem��kt. D�t is een bijeenkomst, 

w��rbij iedereen in twee d�gen bij elk��r geh�rkt wordt: v�n de 

gemeente, de woningbouwcorpor�tie, de provincie, ondernemers 

tot deskundigen op het gebied v�n duurz��m bouwen. Dit om nog 

eens opnieuw te kijken n��r d�t pl�n Hunzed�l, w�t �l vrij ver in 

ontwikkeling w�s.”

“A�n een br�instorm begin je meest�l zonder d�t je weet w��r je 

uitkomt. Hier moest je n� twee d�gen komen tot een present�tie. 

Mevrouw Klip en ik w�ren d��rbij ��nwezig. W�t me d��rbij opviel 

w�s - ik kende een deel v�n de mensen - en ik wist d�t een ��nt�l 

sceptisch w�s, misschien niet over duurz��m bouwen, m��r toch 

v�nwege het zweverige k�r�kter d�t het zou kunnen krijgen, d�t 

ze eigenlijk �llem��l overtuigd w�ren. D�t vond ik heel opv�llend, 

en ook d�t ze �llem��l enthousi�st w�ren over die twee d�gen 

en over de uitkomsten d��rv�n. Ik denk d�t d�t bij een ��nt�l een 
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omsl�g in het denken heeft bewerkstelligd. D�t je erv�n overtuigd 

r��kt: hier liggen nieuwe mogelijkheden, w��r we nog niet ��n 

ged�cht h�dden. De sfeer die op mij �fkw�m w�s v�n: jongens, we 

kunnen nog veel meer en we g��n ervoor.”

“In de wijk Hunzed�l g��t het om ruim 200 woningen, w��rv�n de 

helft gesloopt wordt, een deel verkocht en een deel gerenoveerd. 

D�t gebeurt in drie f�ses. De eerste f�se is nu bezig, d�t wil zeggen, 

de eerste woningen zijn gesloopt. In 200� verw�cht ik de bouw 

v�n de eerste woningen. Het betekent concreet d�t de woning-

bouwcorpor�tie Wooncom in ieder st�dium cont�ct z�l opnemen 

met het �dviesbure�u Invent. D�t is een bure�u op het gebied v�n 

duurz��m bouwen en duurz�me isol�ties. Op zich is d�t �l een 

versterking v�n de werkwijze om n��r duurz��m bouwen te  

kijken. In 200� komen de eerste soci�le huurwoningen kl��r 

met vloerverw�rming. Vloerverw�rming – en d�t weet ik uit 

eigen erv�ring– is een veel zuiniger m�nier v�n verw�rmen d�n 

met r�di�toren. Vloerverw�rming is m�xim��l zuinig. Ik heb 

zelf een koopwoning met vloerverw�rming, m��r ik ken niet 

veel voorbeelden v�n soci�le huurwoningen met vloerverw�r-

ming. D�t is dus �l een heel concrete m��tregel bovenop het 

st�nd��rdp�kket. D�n is Wooncom v�n pl�n om voor de tweede 

serie woningen nog verderg��nde m��tregelen te nemen. Om in 

overleg met diverse inst�nties, w��ronder Invent, te kijken n��r 

de mogelijkheden v�n zonne-energie.  Vervolgens wil men in de 

derde f�se kijken of het mogelijk is om zogeheten nulwoningen te 

re�liseren, ook in de soci�le huursector.  D�t zijn woningen w��rin 

je helem��l geen g�s��nsluiting meer nodig hebt”.  

Voorbeeldwerking n��r �ndere gemeenten?

Bruintjes hoopt d�t er een voorbeeldwerking v�n uit g��t voor 

�ndere gemeenten: “Ik ben sowieso een groot voorst�nder v�n 

het bij elk��r brengen v�n mensen ��n t�fel,  d�n komen ze ook 

tot betere ideeën d�n iedereen �p�rt. De kern v�n een ch�rrette 

is n�tuurlijk d�t je �lle betrokkenen bij elk��r h��lt en d��r twee 

d�gen voor uittrekt. D�t gebeurt niet zo v��k d�t wij ergens twee 

d�gen voor uittrekken. Meest�l moet het �llem��l snel, snel, snel. 

M��r d�n kun je ook met het result��t n��r buiten komen.” 

“Ik weet d�t er inmiddels ook zo’n  ch�rrette in de gemeente 

Winsum geweest is. M��r het moet nog w�t meer bekendheid 

krijgen. Ik denk d�t �ls wij het project concreet opleveren in Borger 

je d�n kunt l�ten zien w�t d��r op het gebied v�n de soci�le 

woningbouw bereikt is. Het begint met uitdr�gen. Ik ben �fgelopen 

vrijd�g op een symposium geweest in Amsterd�m. D��r hebben we 

met de woningbouwcorpor�tie een present�tie gegeven over de 

herstructurering v�n Hunzed�l en het proces d��romheen. Het w�s 

nieuw voor iedereen. Je hebt dus wel iets bereikt.”

N�tuurlijk hebben deze woningen een meerprijs. Bruintjes: “Het is 

een beetje mijn stokp��rdje, m��r ik vind d�t je moet kijken n��r 

de woonl�sten. W�t bet��lt iem�nd niet �lleen ��n huur, m��r ook 

��n energiel�sten? Stel je voor: de huur wordt 30 euro per m��nd 

hoger en vervolgens wordt de energierekening �0 euro per m��nd 

l�ger, d�n word je er toch tien euro per m��nd beter v�n? Alleen 

heb je wel een corpor�tie nodig, die bereid is om d��r de nek voor 

uit te steken. En je moet n��r de huurder toe met de boodsch�p: 

we m�ken iets beters en het kost je wel w�t meer. D�t kw�m ook 

uit die ch�rrette, de overtuiging d�t het een goede st�p zou zijn.”

“Grounds for Ch�nge betekent ook – letterlijk vert��ld -redenen 

om te ver�nderen. We hebben veel grondstoffen die eindig zijn, 

dus moet je ze l�ngz�mer gebruiken en zoeken n��r �ndere 

mogelijkheden. Die zijn er gewoon v�nd��g de d�g �l, je kunt nu 

�l een g�sloze woning bouwen. Je moet �lleen willen en je moet 

er energie en geld in willen steken. Als je d�t met elk��r durft te 

doen, komt het ook tot st�nd. Grounds for ch�nge g��t veel verder 

en is ook wereldwijd. D�t is �llem��l pr�chtig,  m��r �ls gemeente-

bestuurder heb ik te m�ken met de huurdersvereniging Hunzed�l 

die vr��gt: w�t kost str�ks een nieuwe huurwoning. Als ik d�n k�n 

zeggen: hij wordt w�t duurder d�n de huidige woning, m��r je 

bet��lt veel minder voor je energiel�sten, dus het komt voor jou 

h�rtstikke goed uit. D�n is voor mij Grounds for Ch�nge niet eens 

zozeer ��n de orde, het g��t erom d�t hij of zij ziet: hé, je kunt met 

minder energie ook goed leven.” 
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4.  De “vijf B’s”

In het uitvoeringsprogramma ‘Energiek Drenthe 2006-2007’  hebben wij voor alle vijf B’s de 
projecten genoemd die we willen realiseren. Hieronder een korte tekst over de doelstelling, 
onze rol en onze ambities voor 2007. Daarnaast lichten we een aantal lopende projecten toe.

4.1. Besparen

Doel 
Met het toepassen van energiebesparing willen we de volgende doelen bereiken:

Algemeen:
• het reduceren van de CO2-uitstoot in 2007 van 275 kiloton per jaar; 
• het verminderen van de afhankelijkheid van onze energievoorziening;
• in 2010 moet 5% van ons energieverbruik komen uit duurzame bronnen, 
 inclusief biomassa en omgevingswarmte, zoals Warmte- Koude Opslag (WKO).

Specifiek:
• het voortouw nemen bij het opstellen van ruimtelijke plannen waarbij energie 
 een van de leidende principes is;
• een grote energie-efficiencyslag maken in de bestaande bouw.

Partners
• gemeenten;
• woningcorporaties;
• bouwkolom: architecten, projectontwikkelaars, aannemers, installatiebedrijven;
• bedrijven, parkmanagementorganisaties. 
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Lopende projecten

Energie in ruimtelijke plannen: ‘Grounds for Change’ 
In het project ‘Grounds for Change’ staat de wisselwerking tussen de energietransitie (structu-
rele veranderingen op energiegebied) en de ruimtelijke ordening centraal. De ontwikkeling van 
Noord- Nederland is vanouds sterk verbonden met het thema energie. Wij verwachten dat de 
invloed van energie op het gebruik van de ruimte en het landschap steeds groter zal worden. 
Dit project heeft laten zien dat er nieuwe concepten nodig zijn om de economie en de kwaliteit 
van het stedelijke landschap te versterken. 
Dit project kijkt vooruit tot 2035 omdat zulke grote ontwikkelingen vragen om ingrijpende 
maatschappelijke veranderingen. Die kosten nu eenmaal tijd. Tegelijkertijd wil het project 
met concrete ideeën laten zien dat het ‘nieuwe denken’ nu al kan beginnen. 

Wij willen gemeenten helpen bij energiebesparing. Daarom bieden we ‘charrettes’ (werk-
ateliers) aan bij het herstructureren van een oude woonwijk of het ontwikkelen van een  
nieuwbouw. Een ‘charrette’ is een bijeenkomst van een paar dagen, waarop mensen met 
verschillende expertises (planners, ontwerpers, architecten, stedenbouwkundigen, energie-
deskundigen, waterspecialisten en landschapsarchitecten) helemaal aan het begin van het 
proces nadenken over de verschillende mogelijkheden.
Bij de herstructurering van de woonwijk Hunzedal in Borger heeft een ‘charrette’ plaats-
gevonden. Emmen had  ook een ‘charrette’. Hierbij ging het er om een hoogwaardig 
toekomstbestendig glastuinbouwgebied te ontwerpen, waarin ruimte zou zijn voor 
meervoudig ruimtegebruik zoals woningbouw en recreatie. Duurzame energie is daarbij 
een belangrijk aandachtspunt. De gemeente Emmen zal de uitkomsten van deze ‘charrette’ 
gebruiken bij het opstellen van een structuurvisie voor dit gebied.

Nieuw elan voor duurzaam bouwen in Drenthe
De Drentse bouwwereld en de overheden in de provincie geven brede steun aan een nieuwe 
aanpak van duurzaam bouwen . Deze aanpak is gericht op het realiseren van extra kwaliteit,  
stelt de klant centraal, biedt meer ruimte voor maatwerk en speelt in op de kansen in de 
omgeving. Een gezamenlijke inspanning, die zal leiden tot het realiseren van extra kwaliteit in de 
gebouwde omgeving van Drenthe. Dat is merkbaar doordat gebouwen lage woonlasten hebben, 
comfortabel, gezond en veilig zijn. Bovendien zijn ze energiezuinig en klaar voor de toekomst.

De nieuwe aanpak is terug te vinden in een manifest met de titel ‘Bouwen aan kwaliteit’. Op 16 
november 2006 is in de Havikshorst in de Wijk het startschot gegeven voor deze nieuwe aanpak.
Dit manifest is de opvolger van het convenant ‘Duurzaam bouwen’ uit 2001. Praktisch zal het 
manifest op een drietal onderdelen zichtbaar resultaat opleveren. In de ‘etalage’ staan projecten 
die goede voorbeelden laten zien van duurzaam bouwen en van duurzame werkwijzen. 
Initiatieven die bijdragen aan vernieuwing zijn ondergebracht in ‘de werkplaats’. In  
‘de bouwplaats’ staan projecten met kwaliteitsambities, die al worden uitgevoerd. 

Gemeenten, woningcorporaties, bouwers, brancheorganisaties en adviseurs zullen vanuit hun 
eigen ambities hun inzet formuleren om een bijdrage te leveren aan ‘Bouwen aan Kwaliteit’. 
De consulent regionaal duurzaam bouwen zal hierbij ondersteuning bieden. De bedoeling is 
partners enthousiast te maken en daarmee de weg vrij te maken voor extra kwaliteit.
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TELI 
Het doel van het project TELI (Tijdelijke subsidieregeling Energiebesparing voor huis-
houdens met Lagere Inkomens) is om huishoudens in de provincie met een laag inkomen 
bewust te maken van de mogelijkheden om te besparen op energiekosten. De provincie 
Drenthe heeft samen met een aantal Drentse gemeenten een subsidieaanvraag ingediend 
bij SenterNovem (agentschap voor duurzaamheid en energie) in het kader van het project 
Liberalisering Energiemarkt Drenthe (LED).
De aanvraag is in december 2006 gehonoreerd.
Het ingediende project omvat het verstrekken van informatiepakketten, het geven van 
adviezen en het ter beschikking stellen van materiaal zoals spaarlampen en isolatiefolie, 
gericht op een gezinnen met een laag inkomen.

Woningcorporaties 
Voor de besparing in de gebouwde omgeving hebben we in principe twee keer per jaar 
bestuurlijk overleg met de vier grote woningbouwcorporaties van Drenthe. Dit om de  
samenwerking op het gebied van energiebesparing te intensiveren. In december 2006 hadden 
we overleg met bestuurders van Wooncom in Emmen, Woonconcept in Meppel, SWA in 
Assen en Domesta in Coevorden. We hebben toen onder meer besproken hoe de woning-
corporaties aan het ‘Uitvoeringsprogramma Energiek Drenthe’ kunnen meewerken. De 
woningcorporaties hebben aangegeven hun medewerking te willen verlenen aan de ‘B’ van 
besparing in de gebouwde omgeving en de ‘B’ van bewustwording. In de bestaande bouw zijn 
bij herstructureringsprojecten nog veel besparingen mogelijk. Met deze woningcorporaties 
hebben we prestatieafspraken voor 2007 gemaakt over de reductie van uitstoot van CO2.
Op het gebied van de communicatie zijn we overeengekomen dat wij vier keer per jaar 
aan de woningcorporaties een artikel aanbieden voor plaatsing op hun websites en in hun 
bewonersbladen. Tevens hebben we overeenstemming bereikt over het feit dat de woning-
corporaties hun medewerking zullen verlenen aan ‘Bouwen met Kwaliteit’. Zij zullen 
daarvoor voorbeeldprojecten aanleveren. 

Energiebesparing in de milieuvergunning
Een van de meest aansprekende voorbeelden van het realiseren van een hogere energie-
efficiency bij bedrijven via de milieuvergunning vinden we bij twee zandwinbedrijven. Van 
oudsher is het bij zandwinningen gebruikelijk de voor de aandrijving van de zandzuiger en 
de andere aanwezige installaties benodigde elektriciteit binnen het bedrijf op te wekken met 
dieselgeneratoren. Bij twee bedrijven is met de milieuvergunning geregeld dat de diesel-
generatoren buiten bedrijf worden gesteld en de benodigde elektriciteit van het net wordt 
betrokken. Dat zorgt in meerdere opzichten voor een vermindering van de milieubelas-
ting. De elektriciteit op het net wordt opgewekt met een hoger rendement waardoor de 
energie-efficiency hoger is. Omgerekend naar aardgas wordt een hoeveelheid bespaard die 
overeenkomt met het jaarverbruik van 1000 gezinnen. Bovendien is de luchtverontreiniging 
door een elektriciteitscentrale per Kwh lager dan bij een dieselgenerator. Ook vanwege de 
geproduceerde hoeveelheid geluid is het buiten werking stellen van de dieselgeneratoren 
gunstig voor de omgeving. Eventuele risico’s op bodemverontreiniging door de opslag en het 
overpompen van dieselolie voor de generatoren behoren dan ook tot het verleden.
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‘Het Nieuwe Rijden’: een provinciale voorbeeldfunctie
Lekker ontspannen achter het stuur zitten. Meer comfort voor u en uw passagiers. Meer 
gelegenheid om op de weg te letten. Flink besparen op uw autokosten. En dan ook nog eens 
bijdragen aan een beter milieu: dat levert ‘Het Nieuwe Rijden’ op. 
Eind 2006 zijn de eerste twintig provinciale medewerkers begonnen met de theorie van het 
nieuwe rijden en een praktijkcursus. In dit project werken wij samen met de Milieufederatie 
Drenthe (MFD). In 2007 gaat een grote groep provinciale medewerkers de cursus volgen. 
Daarnaast start de MFD met provinciaal subsidie het project ‘Drenthe rijdt als nieuw’, als 
uitvloeisel van de landelijke campagne voor het nieuwe rijden. Ruim vijfhonderd Drenten 
krijgen voorlichting en naar verwachting zullen vele tientallen een cursus volgen.

OV-fiets voor provinciale medewerkers
Dankzij een voorstel uit de provinciale ideeënbus is er eind 2006 de OV-fiets gekomen. Dit om 
provinciale medewerkers te stimuleren met de trein naar hun bestemming te reizen om daarna 
vanaf het station met de OV-fiets naar de vergaderlocatie te fietsen. Het levert niet alleen 
tijdwinst op, maar het is bovendien goed voor de gezondheid en er gaat ook nog eens een 
prima voorbeeldwerking vanuit.

Revitalisering provinciehuis 
We gaan tal van maatregelen treffen op het gebied van energie bij het revitaliseringplan van het 
provinciehuis.  Zo wordt een  WKO systeem aangelegd. Daarnaast wordt onderzocht of er 
mogelijkheden zijn voor het benutten van aardwarmte voor het eigen gebouw. Hierover zijn 
contacten met Defensie, De Smelt en de gemeente Assen.
Daarnaast gaan we met behulp van verschillede technieken zoals computerprogramma van 
de RUG en warmtescan het provinciehuis door lichten. Met behulp van infraroodtechnieken 
proberen we er achter te komen hoe het staat met de isolatie en warmtelekken. Zo kunnen we 
vaststellen waar relatief eenvoudig extra isolerende maatregelen lonend zijn. Het Drents Museum 
willen we ook – in verband met de bouwplannen – aan een dergelijke scan onderwerpen, net als de 
Kamer van Koophandel. We hopen dat er een voorbeeldwerking van uitgaat naar bedrijven.  
De Milieufederatie Drenthe en de Gasunie zijn betrokken bij het uitvoeren van deze warmtescans.

Niet alles lukt….: waterkracht Ossesluis
We hebben een onderzoek laten doen naar de haalbaarheid van een miniwaterkrachtcentrale 
bij de Ossesluis in de Hoogeveense Vaart. In eerste instantie waren de verwachtingen positief. 
Maar nader onderzoek wees uit dat de aanvoer van water onvoldoende is. Maar vooral door het 
wegvallen van de MEP subsidie (Milieukwaliteit van de Elektriciteitsproductie) lijkt het voorlopig 
een te kostbare aangelegenheid om een waterkrachtcentrale bij de Ossesluis te exploiteren. 

Enkele hoofdpunten uit onze ambities voor 2007
Veel van de in gang gezette trajecten en projecten zullen gezien de vrij lange doorlooptijd pas 
na 2007 hun vruchten afwerpen. Essentieel is wel dat nu de juiste besluiten worden genomen 
omdat die de uitgangssituatie voor tientallen jaren vastleggen.
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Interview

Geert Hilbolling, directeur Vrije School Assen

“Een gebouw is altijd de uitdrukking van een visie”

Wij willen bouwen aan een huis
waar licht en liefde wevend werken,
opdat de kinderen die hier komen
in deze gemeenschap
kunnen groeien en vol vreugde mogen leren,
in de stroom van het leven
door de kracht van het woord
Zuiver denken
waarachtig voelen
liefdevol handelen
dat is ons streven.
Mogen de aardse en hemelse krachten
ons daarbij begeleiden.

De Tuinstr��t in Assen is l�ng, zeker �ls je ��n het begin v�n de 

str��t denkt gep�rkeerd te hebben en dit het eind blijkt te zijn. 

De str��t is rijk ��n scholen. Onderweg kom je er genoeg tegen. 

Tr�ditionele bouw, betonnen blokken met b�ksteen, pr�gm�tisch 

misschien. M��r niet echt uitnodigend. Als je d�n uiteindelijk bij  

de Vrije School (sinds febru�ri 200�)  bent ��ngekomen, loop je  

er eerst verb��sd omheen. Dit? Een school? Je weet d�t er ergens 

in de fund�menten een gedicht moet liggen:
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A�n zo’n gebouw moet een filosofie ten grondsl�g liggen. Directeur 

Gert Hilbolling vertelt er gr��g over: “J�, het is een bijzonder 

gebouw. Er is geen vierk�nte centimeter w��r niet over n�ged�cht 

is. Toen we dit gebouw neer gingen zetten hebben we gekeken 

n��r de ver�ntwoordelijkheid die je hebt �ls onderwijsinstituut 

richting de toekomst. Wij nemen beslissingen voor de komende 

veertig j��r. Ook �l krijg je het geld v�n de gemeente, het is toch 

een grote ver�ntwoordelijkheid.”

“Wij vonden: we kunnen niet meer een �p�rte school neerzetten.  

Het moet breder. Het meest v�nzelfsprekende w�s om het te combi-

neren met een kinderd�gverblijf en d��rbij buitenschoolse opv�ng 

te org�niseren. Omd�t we het idee h�dden d�t opvoeding in de 

komende twintig, dertig j��r niet meer uitsluitend bij ouders komt  

te liggen. We kregen veel meer iets met w�t in de middeleeuwen 

heel gebruikelijk w�s: d�t de gemeensch�p voor de kinderen zorgt. 

De kinderen w�ren toen geen eigendom v�n de ouders. Die speelden 

door het hele dorp, werden eigenlijk ook opgevoed door het hele 

dorp. D�t w�s in mijn jeugd hier in Drenthe nog een beetje zo. Je 

werd door iedereen in de g�ten gehouden.”

“Er is een ontwikkeling op g�ng gekomen w��rdoor je gezinnen 

hebt die opgesloten zitten in nieuwbouwwijken. D�t is niet zo goed 

voor kinderen. Kinderen spelen niet meer spont��n op str��t, ze 

moeten in de g�ten gehouden worden of het wel veilig genoeg 

is. D��rom kregen we het gevoel: we moeten weer �ls gemeen-

sch�p g��n zorgen voor kinderen. D�t w�s de eerste keuze: een 

centrum voor opvoeding en onderwijs. Toen kw�m de vr��g: hoe 

kijken we n��r kinderen? N��r een b�by die net geboren is, n��r 

een eenj�rige, een tweej�rige? D��r zijn �l heel grote verschillen 

tussen. We hebben gekeken: hoe willen we nu ped�gogisch met 

�l die leeftijden omg��n? W�t voor zorg vr��gt een b�by? D�t zijn 

we toen ook g��n vert�len in omgevingseisen. Toen kw�men we 

er �chter - d�t is eigenlijk heel v�nzelfsprekend - d�t kinderen in 

een leeftijd v�n 0 tot 12 j��r zorg v�n volw�ssenen nodig hebben, 

die hebben eigenlijk ook een beetje de bescherming v�n het 

gebouw nodig. Je moet echt voelen d�t er iets om jou heen is w�t 

je beschermt.”

“Het gebouw is n��r binnen gericht. Als je een kubus voor pubers 

bouwt, bouw je een tot��l �ndere school. D�n moet je gebouw de 

uitd�ging ��ng��n met de buitenwereld. Dit is n��r binnen gericht. 

D�t vind je ook terug in de pl�ttegrond v�n het gebouw, d��r zit een 

cirkelvorm in. D�t is eigenlijk over�l heel erg streng doorgevoerd. 

D��rn� kw�men we er�chter d�t een p�sgeboren kind ongeveer 

zestig centimeter is, ze komen horizont��l ter wereld, letterlijk op 

de kop komen ze bij ons. L�ngz�merh�nd richten ze zich op. D�n 

strekken ze zich uit in een periode v�n een j��r of tw��lf v�n zestig 

tot honderdzestig centimeter. D�t is een ingrijpend gebeuren.”

“In die tijd zijn we �ls volw�ssenen bezig met �lle b�sisdingen v�n 

kinderen. Ik l�s l��tst nog weer d�t kinderen in de eerste tweeënh�lf 

j��r het hele bewegingsp�troon v�n hun ouders overnemen. Bij 

kinderen kun je zien d�t die in hun beweging lijken op hun ouders. 

Zo �fh�nkelijk zijn ze ook v�n de omgeving. In die eerste tw��lf j��r 

heb je een grote ver�ntwoordelijkheid ten opzichte v�n kinderen, 

omd�t je in �lle opzichten heel vormend bent. Des te �fh�nkelijker 

een kind is, des te meer invloed heb je op ze. Een student ��n een 

universiteit of een hogeschool, d��r heb je niet zoveel invloed  

meer op. N��rm�te een kind jonger is, heb je ook een grotere 

ver�ntwoordelijkheid. Wij willen d�t ze - �ls ze volw�ssen zijn - zelf 

hun weg kunnen vinden in de wereld. Omd�t het ondernemende, 

cre�tieve en initi�tiefrijke mensen zijn, die iets nieuws toevoegen ��n 

de wereld. D�t wil elke gener�tie, m��r d��rtoe moet je ze wel in de 

gelegenheid stellen. We hebben mensen met ruggengr��t nodig. D�t 

is een vertic�le kw�liteit. D�t vind je in het gebouw ook over�l terug. 

We proberen vorm en structuur ��n de kinderen te bieden binnen die 

veiligheid en d��rom is dus eigenlijk elk element in het gebouw in 

het vertic�le gericht. D�t vind je boven bij de hekjes, in de kozijnen, 

d�t vind je eigenlijk in elk det�il terug. Binnen die omhulling voelen 

kinderen vorm en structuur. D��rmee ondersteunt het gebouw 

eigenlijk elk moment v�n de d�g w�t wij met kinderen in onderwijs-

kundig opzicht willen. Ze vormen, een ruggengr��t geven, structuur 

en veiligheid bieden, w��rbinnen ze kunnen groeien.”

 

Duurz�me energie is eigenlijk helem��l in lijn met die inhoudelijke 

ben�dering. Als je kijkt n��r de mens en je g��t d�n een gebouw 

neerzetten, d�n moet d�t gebouw ook wel duurz��m worden. Je 

kunt niet een ontwikkelingsverh��l neerzetten en d�n een gebouw 

verder technisch zo in elk��r knutselen d�t het weer mensvreemd 

wordt. W�rmte is essentieel voor je omgeving. De w�rmtehuis-

houding in dit gebouw is d�n ook essentieel. Scholen hebben erg 

veel l�st v�n vieze lucht in lok�len, ze hebben erg veel problemen 

met w�rmtebeheersing. Als je 2� kinderen op �0 vierk�nte meter 

hebt, loopt de temper�tuur heel snel op. D�t g��t heel snel. Dus 

die w�rmte moet weg kunnen. En je moet het ófwel mech�nisch 

�fzuigen en je gebouw uit l�ten g��n (d�n ben je de w�rmte 

gewoon kwijt) of je moet vi� een w�rmtewissel��r de w�rmte eruit 

h�len en de ventil�tielucht opw�rmen. D�n ben je heel risicovol 

bezig, omd�t je erg �fh�nkelijk bent v�n het systeem: of het schoon 

blijft. Wij doen een sl�g ertussen. Dit gebouw is ��n de buitenk�nt 

helem��l geïsoleerd, het is eigenlijk ingep�kt �ls een thermosfles. 

De betonnen vloeren en pl�fonds worden opgew�rmd met de lucht 

die uit de lok�len komt. Die w�rme lucht wordt �fgezogen, die g��t 

vi� een w�rmtewissel��r terug n��r het w�ter en d�t w�ter wordt 

door de betonvloeren geleid. De vloerverw�rming zit in de bovenste 

drie centimeter v�n de vloer, in de kern v�n het beton. Als het 

bijgeregeld moet worden, duurt het ongeveer een week voord�t 

je de effecten merkt. Het moet eerst door die hele betonm�ss� 
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opgenomen worden. Die betonm�ss� wordt dus w�rmer gem��kt, 

het is m��r een fr�ctie, negentien gr�den of zoiets. Als je de vloer 

voelt, d�n voelt’ ie ogenschijnlijk koud ��n, m��r de kou is er�f. 

D�t is voldoende om het gebouw te verw�rmen. Het is eigenlijk 

het l�ten �fkoelen v�n de vloer, die zorgt voor de w�rmte in het 

gebouw. Als je hier ’s �vonds komt is het nog net zo lekker w�rm 

�ls overd�g.”

“Op m��nd�g hoeft de boel d��rom niet opgestookt te worden. 

Het is zo’n tr��g re�gerend systeem, �ls je er m��r voortdurend 

die w�rmte in stopt is het voldoende. N�tuurlijk, n� een heel 

koud weekend met vijftien gr�den vorst, is het mogelijk d�t we bij 

moeten verw�rmen met de cv-ketel, m��r norm��l is d�t eigenlijk 

niet nodig. Het leuke hierv�n is d�t je het ’s zomers kunt omkeren: 

zomers pomp je d�n rel�tief koud w�ter door het systeem, �lle 

w�rme lucht zuig je �f, die g��t rechtstreeks het gebouw uit en 

je houdt die vloer koel. Een soort w�rmte-koudeopsl�g. D��rdoor 

blijft het gebouw ’s zomers lekker koel en ’s winters w�rm genoeg. 

D�t geeft een erg prettige �tmosfeer. Je hebt een heel gelijkm�tige 

temper�tuuropbouw, de w�rmte k�n toch rel�tief gem�kkelijk weg 

en je hebt voortdurend frisse lucht.”

“W�t de fin�nciële besp�ring betreft: het vr��gt n�tuurlijk om een 

meerinvestering. D�t hebben wij kunnen doen vi� Essent. Die heeft 

het prijsverschil in onze stookkosten gefin�ncierd. We bet�len nu 

rente en �flossing, w��rdoor onze tot�le energiel�sten net zo hoog 

zijn �ls in het oude gebouw.”

“De provincie heeft subsidie gegeven voor d�t l��tste zetje w�t we 

nodig h�dden. Het is toch een beetje een voorbeeldgebouw v�n 

w�t je kunt re�liseren met rel�tief kleine extr� investeringen, die 

op den duur zoveel opleveren. Het betekent niet �lleen gezonde 

w�rmte, het levert besp�ringen op in de schoonm��kkosten. Je 

hebt geen cv-r�di�toren. D�t m��kt echt w�t uit, hoor: �l die 

rottige hoekjes, w��r buizen de grond in g��n. Het scheelt behoor-

lijk en het is ook nog eens gunstig voor c�r�p�tiënten. Met een 

cv heb je voortdurend luchtcircul�tie in je ruimte vi� de convectie-

w�rmte. In deze ruimtes heb je in de onderste kolom stilst��nde 

lucht, de bovenl��g wordt �fgezogen. Heel l�ngz��m stijgt die 

w�rmte op.”

“Dit systeem is in Duitsl�nd �l heel erg l�ng in gebruik: we  

noemen het betonkern�ctivering. Het is door een �rchitect v�n  

R�u & P�rtners uit Amsterd�m ontworpen. We hebben die �rchitect 

heel bewust gekozen omd�t we heel enthousi�st w�ren over zijn 

integr�le ben�dering. Een �rchitect m�g in deze tijd niet meer een 

gebouw neerzetten d�t niet milieuvriendelijk is De technieken zijn 

er gewoon. Alles is ��nwezig. Het k�n eigenlijk niet meer zonder. 

We w�ren ook enthousi�st over deze �rchitect omd�t hij binnen 

die integr�le ben�dering zei: ‘�ls je uitg��t v�n w�t de gebruiker 

wil, w�t je met je gebouw wilt, d�n kom je v�nzelf tot dit soort 

oplossingen’. Het is niet een �rchitect die een mooi pl��tje wil 

neerzetten.”

‘Het is heel erg leuk d�t de provincie heeft bijgedr�gen ��n de 

totst�ndkoming v�n een boek over dit nieuwe bouwen, w��rin wij 

dit hele proces beschreven hebben. Geschreven door een ouder 

v�n de school, H�nneke v�n Br�kel, die bij het hele bouwproces 

intensief betrokken is geweest en het hele inrichtingsconcept ook 

heeft ontwikkeld. Zij heeft beschreven hoe je die m��tsch�ppelijke 

ver�ntwoordelijkheid om energiezuinig te bouwen vorm moet 

geven, hoe een gebouw de uitdrukking moet zijn v�n de visie v�n 

de opdr�chtgever en hoe die visie wordt bep��ld door de ontwik-

keling v�n het idee w�t jij met je doelgroep wilt.

Als je een gemeentehuis bouwt zul je met �mbten�ren moet 

spreken w�t zij met burgers willen. Een gebouw is �ltijd de 

uitdrukking v�n een visie. De �rchitect moet behulpz��m zijn bij die 

vert��lsl�g.”
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4.2. Bodem

Doel
Het gebruiken van de bodem voor duurzame energie zodat dit bijdraagt aan de reductie  
van CO2 van 5 Kton per jaar in 2007 en 35 Kton in 2010 door:
• het uitbreiden van het aantal bodemenergiesystemen, zoals Warmte-Koude Opslag (WKO);
• het ontwikkelen van aardwarmtewinning (geothermie);
• het ontwikkelen van opslag van CO2 in de ondergrond.

Partners
• gemeenten , andere provincie , het Ministerie van Volksgezondheid, Ruimtelijke  
 Ordening en Mileu (VROM) en het Ministerie van Economische Zaken (EZ);
• TNO, Platform Geothermie, Alterra en Vrije Universiteit;
• NAM, installateurs, energiebedrijven;
• Energy Valley.

Lopende projecten

Warmte-Koude Opslag (WKO) 
Bodem en grondwater spelen een steeds grotere rol in de energievoorziening van gebouwen 
door warmte-koudeopslag. Het komt er op neer dat in de winter warmte wordt onttrokken 
aan de bodem (op een diepte van ongeveer zestig meter). In de zomer wordt overtollige 
warmte afgestaan aan diezelfde bodemlaag voor koeling. WKO is dus vooral interessant 
voor gebouwen met airconditioning zoals verpleegtehuizen en kantoren. Ten opzichte van 
traditionele systemen is al gauw een kwart besparing mogelijk op de hoeveelheid energie. 
Op dit moment hebben wij voor circa vijftien gebouwen een vergunning verleend in het 
kader van de Grondwaterwet. Voorbeelden hiervan zijn het verpleegtehuis De Bleerink 
(Emmen), het gemeentehuis van Tynaarlo (Vries), de kantoren van Rendo en Woonconcept 
en een medisch centrum in Zuidwolde.
Onze ambities gaan echter veel verder. Omstreeks 2010 willen we minstens vijftig 
WKO-systemen in werking hebben. Daarom zijn we eind 2005 begonnen met een 
‘Stimuleringsprogramma WKO’. We hebben verschillende workshops georganiseerd, voor 
gemeenten en marktpartijen. Ook op onze website komt uitgebreide informatie over de 
mogelijkheden van WKO. Verder hebben we scans laten ontwikkelen die inzicht geven in de 
mogelijkheden van WKO op een specifieke locatie, die de financiële haalbaarheid inschatten 
en een aanbeveling geven voor het meest ideale WKO-systeem. In de tweede helft van 2006 
hebben we in een vervolgtraject op deze manier zeventien projecten binnen acht gemeenten 
onderzocht.
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Aardwarmte
In de provincie Drenthe hebben we drie locaties in twee regio’s waar warm water op zo’n geringe 
diepte in de bodem aanwezig is, dat het kan worden gebruikt voor verwarming: de kop van 
Drenthe en de omgeving van Emmen. Dit blijkt uit een onderzoek van TNO in onze opdracht.  
In het buitenland wordt deze vorm van winning van aardwarmte al toegepast.
In een vervolgonderzoek laten we voor de drie locaties nagaan of de in de diepe ondergrond  
(circa 2 tot 3 km) aanwezige warmte (100 graden Celsius en hoger) op een economisch verant-
woorde wijze kan worden gebruikt. Hieruit zal naar verwachting blijken dat aardwarmte-
winning rendabel is. De investeringen in de aanleg van winputten en bijbehorende pompsystemen 
zijn alleen verantwoord als er sprake is van projecten met een grote behoefte aan warmte. Dat is 
bijvoorbeeld het geval in het glastuinbouwgebied bij Emmen, bij nieuwe woonwijken in Roden-
Leek,  het bedrijventerrein Messchenveld en de stadsuitbreiding Messchenveld II in Assen. Met de 
gemeente Assen hebben we op basis van de positieve onderzoeksresultaten inmiddels afspraken 
gemaakt over vervolgstappen, waarbij ook andere locaties in de stad in aanmerking komen. Het 
toepassen van aardwarmte is aantrekkelijk omdat er nauwelijks CO2 bij vrijkomt. In principe zijn 
hiermee CO2-neutrale woonwijken mogelijk. We werken hierbij nauw samen met instanties als 
de betrokken gemeenten, de tuinbouworganisaties, het TNO-NITG en het Platform Geothermie. 

Co2-opslag
Het is technisch mogelijk om in de toekomstige lege gasvelden CO2 veilig en definitief op 
te slaan. Dat is de conclusie uit het TNO-rapport ‘Verkenning naar de mogelijkheden voor 
de opslag van CO2 en het gebruik van aardwarmte in de provincie Drenthe’. Omdat we op 
deze manier een belangrijke bijdrage kunnen leveren aan het terugbrengen van de uitstoot 
van CO2 in ons land hebben we besloten tot een vervolgstudie. Die moet inzicht geven in 
de aspecten die in een echte  milieu-effectrapportage  (MER) worden meegenomen. Diverse 
partijen, zoals de NAM, adviesbureau’s, Energy Valley en energiebedrijven hebben we 
hierbij betrokken. Voor ons geldt overigens dat wij de opslag van CO2 beschouwen als een 
tijdelijke oplossing bij de overgang van fossiele naar duurzame energie. 
Deze speerpunten gaan op termijn deel uitmaken van een integraal 3-dimensionaalplan van 
de ondergrond. Verder gaan we in noordelijk verband na of we een gezamenlijke strategie 
voor de opslag van CO2 kunnen ontwikkelen. Belangrijk aandachtspunt daarbij is het reser-
veren in ruimtelijk opzicht van bijna lege gasvelden. Dit maakt ook duidelijk dat het onder-
werp sterk verbonden is met het nationale energiebeleid. 

Enkele hoofdpunten uit onze ambities voor 2007
In Zuidoost-Drenthe willen we nader onderzoek doen naar mogelijkheden voor het op elkaar  
laten aansluiten van plannen met de aanwezige kassenbouw, een grote behoefte aan warmte, 
mogelijkheden voor aardwarmte en de opslag van CO2. 
Voor het ontwikkelen van aardwarmte is nieuw beleid nodig. Daarin kunnen we een rol spelen  
met het verlenen van subsidies en een actief rijksbeleid stimuleren.
De reductie van CO2 in relatie tot bodemenergie willen we beter berekenen. Ook is duidelijk 
geworden dat we moeten nadenken over maatregelen in verband met de oxidatie van veenbodems. 
In feite is de bodemkaart van Drenthe veranderd: veengrond wordt zandgrond. Dit proces levert 
250 tot 435 Kton per ha per jaar aan uitstoot van CO2 op. In samenwerking met Alterra en de  
Vrije Universiteit vindt nader onderzoek plaats, in relatie tot een landelijk onderzoek naar een 
soortgelijk proces in veenweidegebieden.
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foto: sake elzinga

Interview

Alex Langius, wethouder gemeente Assen 

“De signalen worden steeds duidelijker dat 
we een andere koers moeten volgen”

De gemeente Assen is druk bezig met een onderzoek n��r het 

toep�ssen en gebruik v�n vormen v�n duurz�me energie op het 

Messchenveld. Wethouder Alex L�ngius: “Messchenveld deel 1 

is nu ingericht �ls bedrijventerrein, d��r vindt nu ook �cquisitie 

voor pl��ts, de eerste bedrijven hebben zich d��r �l gevestigd. 

Voor deel 2 bekijken we nu hoe we d�t verder g��n ontwikkelen. 

Toen hebben we gezegd: in zo’n nieuw gebied moet je meteen 

concepten v�n duurz��mheid meenemen, zowel op het gebied v�n 

de bouw �ls de inrichting. D�t geldt ook voor w�ter: hoe houd je 

het w�ter v�st in het gebied, hoe optim�liseer je d�t �ls het g��t 

om duurz�me woningbouw of bedrijfsp�nden? En we denken 

n�drukkelijk n� over CO2: hoe kun je een CO2-neutr�le wijk of 

bedrijventerrein ontwikkelen? Hoe kun je d�n gebruik m�ken v�n 

w�rmtebronnen �ls w�rmte- en koudeopsl�g of geothermie. In het 

l��tste gev�l m��k je gebruik v�n w�rmte in de diepere ��rdl�gen. 

In de diepe ondergrond v�n Assen stroomt w�rm w�ter d�t 

heel  interess�nt is om te exploreren. D�n pr��t je dus wel over 

��rdl�gen op drie kilometer diepte.” 

L�ngius: “D�t kun je n��r boven h�len en vi� w�rmtewisseling 

omzetten in elektriciteit. Of je gebruikt het voor st�dsverw�rming. D�t 

l�ten we nu �llem��l onderzoeken in een energiestudie voor de st�ds-

r�nd, tegelijkertijd w�s de provincie ook bezig en d�t ging n�tuurlijk 

pr�chtig s�men met het TNO-onderzoek n��r die diepere ��rdl�gen.”

Beleids�dviseur H�ns Slot geeft een p��r concrete voorbeelden: 

“Op dit moment willen we door die studie inzicht krijgen in 
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de mogelijkheden. Die kunnen verschillen. Het k�n lopen v�n 

��rdw�rmte tot zonne-energie en windmolens. Dus d��r m�ken 

we nog geen keuze in. We denken nu in termen v�n k�nsen en 

vervolgens in termen v�n �mbities. De �mbities leggen we v�st, 

w��rbij we m�rktp�rtijen en �nderen de ruimte willen geven om 

invulling te geven ��n het �mbitienive�u. Eén v�n de �mbities is 

bijvoorbeeld energieneutr��l. We g��n d�n uit v�n besp�ring. W�t 

je niet gebruikt, hoef je ook niet op te wekken. D��r beginnen we 

mee. W�t je wel nodig hebt, moet je zo duurz��m mogelijk ontwik-

kelen. D�t is de lijn die we willen volgen.

Energie wordt steeds bel�ngrijker. Bijn� �lles dr��it om energie. Het 

gebruik en verbruik nemen steeds meer toe, terwijl de best��nde 

fossiele bronnen l�ngz�merh�nd uitgeput r�ken. De prijzen stijgen 

en dit biedt k�nsen om de �ltern�tieve energievormen zo�ls zon, 

wind, biom�ss� en w�ter verder en versneld te ontwikkelen en 

toe te p�ssen. Zo wordt het mogelijk om de energievoorziening 

in st�nd te houden. Echter, de stijgende energieprijzen hebben 

ook een soci��l �spect. Het z�l voor de groepen met de l�gere 

inkomens steeds moeilijker worden om deze stijgende l�sten op te 

brengen. D��rom is het ook bel�ngrijk d�t er n��st de beschikb��r-

heid v�n energie, deze ook bet��lb��r is en blijft.”

Alex L�ngius kijkt vijf tot tien j��r vooruit: “Het moet sporen met 

de ontwikkelingen v�n nu, de keuze tussen nieuwe bedrijven-

terreinen of nieuwe woonwijken. D�n heb je het �l snel over een 

termijn v�n vijf tot tien j��r, d�t is onze tijdshorizon. D�t geeft ons 

de mogelijkheid om gedegen onderzoek te doen. D��rin trekken 

provincie en gemeente s�men op. De provincie werkt v�nuit de 

eigen doelstellingen, die hebben hun eigen �mbities �fgestemd 

met de St�ten. Wij willen bij het ontwikkelen v�n de st�d duurz��m 

bezig zijn op �lle terreinen. D�t v�lt nu �llem��l mooi s�men en we 

kunnen elk��r d��rin de h�nd reiken.”

“We hebben �l diverse projecten ged��n. In Kloosterveen hebben 

we �l delen v�n de wijk woningen l�ten ontwikkelen met het 

concept ‘duurz��m bouwen’. Je m��kt d��rbij �fspr�ken die je 

meeneemt in de investering. D��rn��st hebben we in Kloosterveen 

ook een ��nt�l projecten ged��n, w��rbij w�rmte- koudeopsl�g is 

toegep�st. Dus zijn d��r ook g�sloze woningen ontwikkeld.”

 

“Het geldt voor iedereen, niet �lleen voor woningcorpor�ties, 

ook zeg m��r voor een projectontwikkel��r. Er w�s er eentje die 

zei: ik vind het een uitd�ging om dit kleine systeem v�n w�rmte- 

koudeopsl�g toe te p�ssen in individuele woningen. Op eigen 

initi�tief heeft hij d�t indertijd ontwikkeld. Tot groot genoegen 

v�n de gemeente Assen n�tuurlijk. Er verschijnen steeds meer 

projectontwikkel��rs op de m�rkt te komen die concepten �ls deze 

meenemen. W�t d�t betreft biedt het voor de toekomst ook wel 

k�nsrijke perspectieven. Het gebruik v�n diepe ��rdw�rmte vr��gt 

een heel �ndere investering. D�t moeten wij uitwerken en d�n 

een grote investeerder zien te vinden. Het is niet even een g��tje 

prikken v�n een p��r honderd meter.”

“D�t moeten we dus ook �llem��l uitzoeken. A�n de ene k�nt is 

het technisch �llem��l mogelijk, ��n de �ndere k�nt g��t het erom: 

hoe ziet die investering eruit, levert het voor de investeerder nog 

w�t op? Ook voor bewoners en bedrijven is het n�tuurlijk interes-

s�nt om te weten hoe die eerste investering op termijn toch geld 

oplevert. Bij stijgende energieprijzen k�n het best wel interess�nt 

zijn. Het moet wel �llem��l goed worden uitgezocht, d��r nemen 

we d�n ook even de tijd voor.”

De wethouder rel�tiveert: “M��r j�, een p��r j��r in ontwikkelings-

l�nd is ook zo voorbij, hoor.  We moeten nu wel tempo m�ken. 

D�t hebben we nu ook �fgesproken met de provincie. D�t geldt 

niet �lleen voor Messchenveld, we hebben ook in de binnenst�d 

en in Assen-Zuid een ��nt�l terreinen ��ngewezen w��r we toch 

n�drukkelijk g��n kijken n��r diepere ��rdw�rmte om een bijdr�ge 

te leveren ��n duurz�me energie.”

L�ngius: “A�rdw�rmte is n�tuurlijk één �spect, m��r l�ten we �lsje-

blieft niet de wind- en zonne-energie vergeten. D�t z�l toch voor 

een deel de toekomst g��n bep�len, zeker voor kleinverbruikers.” 

Liggen windmolens niet een beetje gevoelig bij de provincie?

L�ngius: “J�, m��r je hebt tegenwoordig ook kleinere windmolens 

die – �ls je ze op de juiste m�nier neerzet - heel netjes wegv�llen 

tegen de �chtergrond, w��rdoor ze n�uwelijks opv�llen. In het 

milieup�rk v�n de gemeente Assen hebben we ook een windmolen 

neergezet. D�t zijn heel kleinsch�lige objecten, d��r kun je ook ��n 

g��n denken. Zonne-energie moeten we zeker niet g��n uitsluiten, 

d�t is het meest onzichtb��r toe te p�ssen. In onze eigen studies 

nemen we d�t heel n�drukkelijk mee. Je kunt n�tuurlijk denken ��n 

�ndere concepten, we produceren in deze gemeente bijvoorbeeld 

tonnen gft-�fv�l. Kunnen we d�t in s�menwerking met �ndere 

Drentse gemeenten vergisten en d�t omzetten in energie? Er zijn 

t�lloze mogelijkheden die op dit moment onderzocht worden. Het 

g��t erom: w�t is technisch �llem��l mogelijk, w�t zijn de investe-

ringen en hoe kun je d�t toep�ssen in nieuwe bedrijventerreinen 

of woonwijken? De mogelijkheden zijn schier onuitputtelijk. Het 

vr��gt onderzoek en cre�tiviteit. M��r deze gemeente dr��gt d��r 

gr��g ��n bij.”

Wethouder Alex L�ngius ziet de toekomst vol vertrouwen tegemoet: 

“Absoluut, we moeten ook wel. De sign�len worden steeds duide-

lijker d�t we een �ndere koers moeten g��n v�ren. Uitstoot v�n 

CO2 k�n niet meer. Als we concepten kunnen ontwikkelen w��rbij 

we CO2- neutr��l bezig zijn leveren we een wezenlijke bijdr�ge.”
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4.3. Biomassa 

Doel
Met het toepassen van biomassa willen we:
•  hernieuwbare grondstoffen inzetten;
• de uitstoot van CO2  in 2007 verminderen met 125 kiloton per jaar; 
•  onze afhankelijkheid van de energievoorziening verminderen.

Partners:
•  Drentse gemeenten;
• bedrijven, agrariërs, adviesbureaus, particuliere investeerders;
• Energy Valley;
•  De provincies Groningen en Friesland.

Lopende projecten

Bio-energie in Aa en Hunze
De gemeente Aa en Hunze, Bio-Energie Noord (BEN) en de provincie gaan samen het 
project “Bio-energie Aa en Hunze” uitvoeren. We willen op deze manier bio-energie 
gebiedsgericht inzetten binnen de landbouw en natuurontwikkeling. De opzet sluit nauw 
aan bij het speerpunt biomassa zoals we dat hebben verwoord in de nota energiebeleid 2006-
2010 ‘Energiek Drenthe’ en de gebiedsgerichte programma’s voor het Drentse Aa-gebied, de 
Hunzelaagte en de Veenkoloniën. Door het realiseren van een centrale of meerdere decen-
trale biomassa-installaties door individuele en/of samenwerkende boeren zullen elektriciteit 
en warmte worden opgewekt. Door ook de warmte te benutten in de directe omgeving 
wordt ook een bijdrage geleverd aan het CO2-neutraal maken van deze regio.

Beleidskader covergisting
Vergisting van mest en biomassa is een actueel onderwerp. Het levert een bijdrage aan onze 
ambitie om via bio-energie in 2010 de uitstoot van CO2  met 220 kiloton te verminderen. 
Wij zijn regelmatig benaderd door initiatiefnemers en gemeenten met vragen over onder 
andere de ruimtelijke inpassing van covergistingsinstallaties.
De landelijke ‘Handreiking Covergisting’, opgesteld door het Ministerie van VROM, 
biedt onvoldoende aanknopingspunten voor ons provinciaal beleid. In het Provinciaal 
Omgevingsplan (POP II) hebben wij vanuit de ruimtelijke ordening niet expliciet aandacht 
besteed aan deze nieuwe ontwikkeling in het buitengebied. Het provinciale ‘Beleidskader 
covergisting’ verduidelijkt het bestaande beleid. 
Het beleidskader geeft Drentse gemeenten handvatten voor de ruimtelijke inpassing van 
covergistingsinstallaties. Hierdoor kunnen dergelijke initiatieven in het buitengebied, door 
bijvoorbeeld agrariërs, sneller beoordeeld worden op hun ruimtelijke consequenties.
Bij covergisting van bijvoorbeeld mest en maïs ontstaat er methaangas dat via verbranding 
omgezet wordt in duurzame energie. Zo levert deze techniek een bijdrage aan het tegengaan 
van de opwarming van de aarde.
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Elektriciteit en warmte uit covergisting 
In Drenthe zijn er ongeveer tien initiatieven op het gebied van covergisting, vaak bij 
agrariërs. Door vergisting van mest, vaak in combinatie met producten zoals maïs, ontstaat 
er biogas. Dit biogas wordt in een motor verbrand en uiteindelijk omgezet in elektriciteit. 
De agrariër gebruikt een klein deel van de elektriciteit voor eigen gebruik, maar levert het 
overgrote deel terug aan het elektriciteitsnet. 
Bij het omzetten van gas naar elektriciteit komt warmte vrij. Die warmte wordt soms 
gedeeltelijk ingezet voor de verwarming van stallen, maar het overgrote deel van de warmte 
gaat vaak verloren. Dat is zonde. Immers, daarmee kunnen huizen en kantoren verwarmd 
worden. 
Wij zijn daarom erg blij met het initiatief in Hooghalen. Met subsidie van de provincie is  
een warmteleiding gelegd van een vergistingsinstallatie naar enkele woningen in de buurt.  
Zo wordt de warmte goed benut en wordt er aardgas bespaard.

MEP subsidie (Milieukwaliteit van de Elektriciteitsproductie)
In samenwerking met Energy Valley en Bio Energie Noord vond in november 2006 een 
discussiebijeenkomst plaats in het provinciehuis, omdat het Rijk de MEP subsidieregeling 
ter discussie stelde. Doel was het leveren van een constructieve bijdrage aan de invulling  
van het beleid om in de toekomst duurzame energie te blijven stimuleren. Op basis van deze 
workshop hebben we voorstellen gedaan aan het Ministerie van Economische Zaken voor  
de invulling van een nieuwe MEP regeling.
Parallel daaraan zijn we aan het nadenken over een Noord-Nederlandse regeling voor 
(innovatieve) bio-energie projecten.

Wagenparkscan
In oktober 2006 is de tweede ronde van de wagenparkscan van start gegaan. Een wagen-
parkscan geeft de deelnemende bedrijven of instellingen inzicht in de (on)mogelijkheden 
van het rijden op biobrandstoffen. Terwijl Drenthe bij de eerste ronde vertegenwoordigd 
was door twee instellingen (de provincie zelf en de gemeente Assen) zijn er voor de tweede 
ronde tien bedrijven of instellingen bereid gevonden mee te doen. Een paar voorbeelden: de 
brandweer van Emmen, rijschool Kreeft uit Hoogeveen en woningcorporatie Woonborg uit 
Vries. Daarnaast nog onder andere twee transportbedrijven, een schilders-, een caterings- en 
een sloopbedrijf.
Het project is een initiatief van de drie noordelijke provincies en Energy Valley. De scans 
werden uitgevoerd in november en december 2006. In totaal vinden vijftig wagenparkscans 
plaats bij bedrijven en overheden in Noord-Nederland. Het project wordt afgesloten met 
een uitwisseling van de opgedane kennis. De voorlopige resultaten laten zien dat er op de 
korte termijn vooral kansen zijn voor het rijden op aardgas en biodiesel. Een concreet  
resultaat van de eerste ronde is dat wij in het kader van de provinciale voorbeeldfunctie de 
eerste auto’s laten rijden op biodiesel en koolzaadolie.
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Visie op duurzame transportbrandstoffen
De wagenparkscans zijn onderdeel van een breder project: ‘Leren voor duurzame mobiliteit’. 
Hierin werken de drie noordelijke provincies en de gemeente Leeuwarden samen met Energy 
Valley. Het doel van het project is om de vraag naar duurzame brandstoffen gelijk op te laten 
gaan met het zich uitbreidende aanbod van tankstations. 
Om dit te bereiken is parallel aan de wagenparkscans een leertraject opgezet om kansen te 
signaleren, belemmeringen weg te nemen en ervaringen te delen. De deelnemers aan de wagen-
parkscan zijn hiervoor uitgenodigd. De derde ronde van de wagenparkscans maakte onderdeel 
uit van het congres ‘Duurzame mobiliteit’ op 20 en 21 november 2006 in Leeuwarden.
 
Samen met de provincies Groningen en Friesland en Energy Valley zijn wij begonnen met het 
opstellen van een visie op duurzame transportbrandstoffen. Begin 2007 zullen die visie en de 
ambitie een verdere invulling krijgen en komt er een actieprogramma om dit alles te realiseren.
Noord-Nederland loopt voorop op het gebied van duurzame transportbrandstoffen. Er 
zijn immers al diverse bedrijven die biobrandstoffen zoals koolzaadolie of bio-ethanol 
(gaan) produceren, er zijn al enkele tankstations voor aardgas, er is veel grondstof aanwezig 
(diverse akkerbouwgewassen) en er is veel kennis.

Met een realistische maar toch voldoende uitdagende ambitie – én een op maat gesneden 
actieplan - van grondstof tot en met de consument - willen we bereiken dat zoveel mogelijk 
automobilisten in Noord-Nederland in 2015 op duurzame brandstof rijden.

Enkele hoofdpunten uit onze ambities voor 2007
• het ondersteunen van het Bio-Energiecentrum Noord-Nederland;
• het ontwikkelen en in praktijk brengen van een actieplan duurzame transportbrandstoffen;
•  het uitwerken van een subsidieregeling voor bio-energie projecten in Noord-Nederland;
• het starten van diverse projecten (onder andere in de glastuinbouw).
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Interview

Henk Hartlief, Maatschap Hartlief/Lammers Donderen

“De gangbare landbouw loopt een beetje klem”

In Donderen heeft Henk H�rtlief een m��tsch�p met een melkvee-

bedrijf met zo’n driehonderd melkkoeien. D��rn��st doet hij op 

kleine sch��l �gr�risch loonwerk met colleg�’s in de buurt. Sinds 

m��rt vorig j��r beschikt het bedrijf over een biog�sinst�ll�tie:  

“We zijn begonnen met �80 kilow�tt, in juli z�ten we op een 

vermogen v�n � meg�w�tt. D�t doen we voorn�melijk met mest 

en zelfgeteelde producten, zo�ls m�is en bietenpunten. D�t wordt 

vergist en d��r wekken wij stroom mee op. Eén meg�w�tt per uur, 

tussen de �� en �� procent v�n �lle dr��ib�re uren wekken wij 

stroom op. We gebruiken zelf ongeveer vier procent, de rest g��t 

n��r Essent.”

De MEP, een subsidieregeling om de productie v�n groene stroom 

te stimuleren, w�s voor H�rtlief de ��nleiding: “Groene stroom 

is gewoon een duurdere m�nier om stroom op te wekken d�n 

gewoon met fossiele br�ndstoffen. M��r in de toekomst moeten 

we toch n��r �ltern�tieven zoeken. We hebben misschien nog 

veertig j��r de beschikking over fossiele br�ndstoffen, d��r komt 

een eind ��n. Zo’n biog�sinst�ll�tie is gewoon een begin. Voor de 

ontwikkeling v�n het geheel is het toch goed d�t er mensen mee 

beginnen. Met de subsidie is het gewoon een h�ndig �ltern�tief. 

De g�ngb�re l�ndbouw loopt een beetje klem. De melkvee-

productie wordt toch vrij veel geëxporteerd, je bent �fh�nkelijk 

v�n mensen die jouw product willen �fnemen. Er is continu vr��g 

n��r energie, bij iedereen moeten de l�mpen en de televisie 

��n. Als je een rendement kunt h�len d�t het dubbele is v�n de 

g�ngb�re l�ndbouw, g��n we d��r gr��g in mee. We kunnen d�n 

in de toekomst iets ontwikkelen in een bedrijfst�k die d�n ook een 

beetje milieubewust is. En w��rmee we ook een boterh�m kunnen 

verdienen. Voor de l�ndbouw voorzie ik d�t het een zoveelste teelt 

wordt. Je hebt str�ks l�ndbouwers, veeteelthouders en energie-

producenten in de �gr�rische sector. Eén ding is bel�ngrijk: je moet 
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die inst�ll�ties niet lukr��k neerzetten, m��r – logistiek gezien moet 

je ze ver�ntwoord spreiden om een redelijke dekking te hebben.”

Kost het eigenlijk �llem��l veel werk of heb je er geen omkijken 

n��r? Henk H�rtlief: “Je hebt er toch wel een d�gt��k ��n: onder-

houd, voeden, controle”.

M��r �ls het ��n Henk H�rtlief ligt, houdt het bij de biog�sinst�l-

l�tie niet op:” We moeten iets zoeken w��rmee we de w�rmte 

kunnen benutten, die nu in wezen verloren g��t. Nu produceren 

we elektrisch, m��r ik zoek ook n��r mogelijkheden om het g�s 

�f te zetten, g�s opwekken, opschonen en d�t opwerken tot een 

hoogw��rdige kw�liteit. We kunnen d�t d�n �fvoeren n��r het net 

voor �utog�s of weet ik w�t. D��rn��st willen we misschien in de 

toekomst eth�nol produceren, ik weet niet w�t op onze weg komt. 

Met ons huidige concept en de huidige subsidie nog een j��r of 

tien vooruit.”

Henk H�rtlief be��mt d�t het niet �ltijd v�n een leien d�kje is 

geg��n: “De grootste tegenv�ller is d�t je te m�ken hebt met 

p�rtijen die beloven het fin�nciële gedeelte v�n de MEP �f te 

wikkelen. M��r zoiets g��t enorm tr��g. Je hebt te m�ken met 

twee meetbedrijven, Enercu en Sentercu, met d��rbij nog een 

netbeheerder. Die hebben ze in het leven geroepen om te contro-

leren of je in ��nmerking komt voor de subsidie.  D�t h�d voor mijn 

gevoel ook wel bij één inst�ntie kunnen zitten. Je hebt controle op 

controle, d�t vind ik �llem��l een beetje overdreven. V�n mij h�d 

het �llem��l wel een beetje soepeler gemogen”. 

Toch heeft Henk H�rtlief geen spijt v�n de st�p: “Nee, in de 

melkveehouderij kun je op deze m�nier het rendement vrij fors 

opkrikken. Doord�t je ook op deze m�nier je mest weet te 

benutten. Het hele pl��tje p�st een beetje bij elk��r. We produ-

ceren �lle mest zelf, doen �l het werk zelf en we hebben een vrij 

groot �re��l ��n grond. Het is een ver�ntwoorde productie in 

combin�tie met sch��lvergroting. Je bedrijfsvoering wordt gewoon 

w�t st�bieler.”
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4.4. Bedrijven

Doel
• marktinnovaties, gericht op het landelijk en internationaal profileren van  

energiegerelateerde bedrijfsactiviteiten in Drenthe;
• procesinnovaties, gericht op het samenbrengen en uitbouwen van energiegerelateerde  

bedrijvigheid in Drenthe;
• productinnovaties, gericht op het toepassen van innovaties bij nieuwe bedrijfsactiviteiten.

Partners:
• Drentse gemeenten;
• parkmanagementorganisaties;
• bedrijven, Kamer van Koophandel; 
• Energy Valley;
• De Noordelijke Ontwikkelings Maatschappij (NOM).

Lopende projecten

Europark Coevorden
Het Europark in Coevorden ontwikkelt zich in toenemende mate tot de ‘Energy Valley’ van 
Drenthe. In de regio is sprake van economische structuurversterking als gevolg van diverse 
activiteiten op het gebeid van duurzame energie. Belangrijke partijen die zich willen gaan 
vestigen zijn:  Evikon (afvalverbranding), Ecos-Energy (bio-vergisting), BioPower, BioClear 
en windenergie via het door Defensie te realiseren windturbinepark .

Door deze initiatieven ontstaat ook de mogelijkheid om op het Europark en in de directe 
omgeving een lokaal energienetwerk (stroom en warmte) in te richten, ten behoeve van  
bedrijven en eventueel een nieuwe woonwijk. We gaan na waar de verschillende initiatieven 
elkaar kunnen versterken tot een ‘duurzaam energieconcept’. We denken hierbij onder meer  
aan de mogelijkheid van het vormen van bedrijvenketens. Een voorbeeld hiervan is dat de lokale 
beschikbaarheid van energie (en zand) aantrekkelijk kan zijn voor een siliciumproducent en 
die producent vervolgens een fabrikant van zonnecellen aantrekt.  En wellicht is het ook nog 
mogelijk de NAM bij de samenwerking te betrekken via de levering van restwarmte vanuit het 
Schoonebeker aardolieveld.
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Parkmanagement Drenthe
Wij hebben een belangrijke rol gespeeld bij het ontwikkelen van parkmanagement  
organisaties (PMO’s). Op dit moment zijn er zes PMO’s in Drenthe. Ze omvatten ongeveer 
500 bedrijven. De PMO’s worden bijgestaan door het Platform Parkmanagement Drenthe. 
In het platform zitten vijf parkmanagers (Meppel, Coevorden, Emmen en Noordenveld),  
de gemeente Hoogeveen en de provincie Drenthe. Het doel van het platform is kennis-
uitwisseling (‘halen en brengen’) over alles wat met parkmanagement te maken heeft. 
Daarnaast doet het platform dienst als eerste aanspreekpunt voor tal van Europese,  
landelijke en provinciale stimuleringsregelingen en wetgevingstrajecten, bijvoorbeeld op  
het gebied van milieu en economie. 

Parkmanagement kent drie doelstellingen: versteviging, verbreding en verdieping. De 
afgelopen twee jaar hebben vooral in het teken gestaan van het organisatorisch verstevigen 
van parkmanagement en de verbetering resp. uitbreiding van onderlinge diensten. Per 
deelterrein (energie, afvalbeheer, personeel & organisatie, beheer en onderhoud enzovoorts) 
bekijken de verschillende werkgroepen welke nieuw te ontwikkelen producten en diensten 
nodig zijn om op termijn kostendekkend
parkmanagement aan te kunnen bieden. Voor het bedrijventerrein de Wieken in Hoogeveen 
is een Kompasaanvraag voor revitalisering gehonoreerd. Eén van de voorwaarden was het 
opzetten van parkmanagement. Als goed voorbeeld van verbreding noemen we het opzetten 
van een parkmanagementorganisatie in de gemeente Assen. 

Energiebesparing op bedrijventerreinen
Ook bedrijven worden geconfronteerd met sterk stijgende energierekeningen. Daarom  
gaan wij samen met de Kamer van Koophandel, de Milieufederatie Drenthe en de Drentse 
parkmanagementorganisaties een project opzetten voor energiebesparing door bedrijven.  
In eerste instantie zullen op drie bedrijventerreinen drie tot vier bedrijven worden door-
gelicht. Vervolgens organiseren alle zes parkmanagementsorganisaties bijeenkomsten waar  
de resultaten worden toegelicht. Op die manier vindt voorlichting plaats over de mogelijk-
heden van energiebesparing aan zo’n vijfhonderd bedrijven. Vertegenwoordigers van het 
Drentse bedrijfsleven zijn betrokken bij het project om aan te geven welke rol zij kunnen 
spelen bij het realiseren van innovatieve voorzieningen. Op deze manier kunnen we energie- 
besparing en werkgelegenheid aan elkaar koppelen. 

Energiebesparing in de tuinbouw 
Wij hebben geïnvesteerd in een warmtedistributienet met als resultaat: 1000 ton minder 
uitstoot van CO2. Dit is als volgt gegaan. Een rozenbedrijf in Klazienaveen heeft een 
warmteoverschot. De buurman teelt komkommers en kan deze warmte gebruiken.  
Met behulp van onze subsidie zijn er energiebalansen opgesteld en is geïnvesteerd in  
een warmtedistributienet waarmee de restwarmte wordt getransporteerd naar het naast-
gelegen bedrijf. Het rendement van de inzet van aardgas is daarmee aanzienlijk verbeterd. 
Het rozenbedrijf heeft een voorlichtingsmiddag georganiseerd om aan collega-bedrijven  
te laten zien welke voordelen mogelijk zijn bij onderlinge samenwerking. 
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Restwarmte
De hoeveelheid restwarmte in ons land is enorm. Tot voor kort is daar nog weinig mee 
gedaan. Potentiële leveranciers zagen het niet als hun kerntaak om iets met de restwarmte te 
doen. Daar komt langzaam verandering in omdat:
- het systeem van (verhandelbare) CO2-rechten bedrijven prikkelt om over de bedrijfs-

grenzen heen te kijken; 
- restwarmteprojecten bijdragen aan een grotere mate van zelfvoorziening;
- door de stijgende energieprijzen restwarmteprojecten steeds interessanter worden.
Er is momenteel sprake van restwarmteoverschotten op het bedrijventerrein Emmtec in 
Emmen. De gemeente Emmen gaat onder andere samen met de organisatie van het park na in 
hoeverre het mogelijk is restwarmte te leveren aan woning- en utiliteitsbouw in de omgeving.  
Ook bij Essent Milieu Wijster (EMW) gaat veel energie verloren in de vorm van restwarmte.
Door uitbreiding van deze verbrandingsinsallatie zal de hoeveelheid restwarmte sterk 
toenemen. Ook bij de realisatie van het project Herinrichting Olieveld Schonebeek (HOS) 
zal de restwarmte toenemen.
Voor ons geldt dat het niet meer dan logisch is om bij nieuwe projecten te streven naar het 
compenseren van de extra uitstoot door het gebruiken van restwarmte. Wij nemen daarom 
het initiatief om te komen tot een bundeling van krachten. 

Enkele hoofdpunten uit onze ambities voor 2007
• het onderzoeken van de mogelijkheden tot aanleg van een warmtenet op het bedrijven-

terrein van Essent Milieu in Wijster;
• het starten van diverse innovatieve en besparingsprojecten bij het bedrijfsleven;
• samen met de Kamer van Koophandel, de Milieufederatie Drenthe en de Drentse park-manage-

mentorganisaties (PMO ’s) een project opzetten dat is gericht op energiebesparing  
door bedrijven.
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Interview

Wim Klok, parkmanagement bedrijventerrein Noordenveld 

“Groene stroom is nonsens”

“V�n ondernemers, voor ondernemers, door ondernemers. Het is 

een soort coöper�tieve ged�chte. Dingen s�men doen, w��rdoor 

je de bedrijven g��t ontzorgen.” Korter k�n Wim Klok v�n het 

bedrijventerrein in Noordenveld het begrip p�rkm�n�gement 

niet omschrijven. We hebben het over bedrijventerreinen. In 

Drenthe werken ze n�uw s�men: Meppel, Coevorden, Emmen en 

Noordenveld. Hoogeveen en Assen st��n op de stoep.

De s�menwerking spitst zich toe op z�ken �ls beveiliging, �fv�lver-

werking, �rbodienstverlening, sneeuwruimen, telefonie én energie.

Over duurz�me energie heeft Klok een uitgesproken opv�tting: 

“Duurz�me energie is een heel r��r woord. Energie verbruik je, d�t is 

niet duurz��m. Het opwekken v�n energie, het hergebruik v�n energie, 

dát zou je duurz��m kunnen m�ken. Hergebruik v�n energie is wel 

degelijk groene energie. D�t kun je opsl��n in de bodem. D�n kun je 

bijvoorbeeld g��n kijken n��r w�rmtesystemen, zo�ls zonnep�nelen.”

“S�men met de K�mer v�n Kooph�ndel en de provincie zijn we een 

pl�n ��n het ontwikkelen om n��r hergebruik v�n energie te g��n 

kijken. We m�ken een energieb�l�ns. We hebben drie bedrijven-

terreinen ��ngewezen in Drenthe: Noordenveld, Meppel en 

Emmen. D��r hebben we voor elk terrein drie bedrijven gekozen, te 

weten een ouder p�nd, (zeg m��r in de zeventiger j�ren gebouwd), 

een nieuw p�nd (d�t de l��tste vier, vijf j��r gebouwd is) en een 

k�ntoorp�nd. Die g��n we met infr�rood fotogr�feren om te kijken 

w��r energielekken zijn. D�n g��n we de systemen in de p�nden 

bekijken met een ��nt�l technische speci�listen, bijvoorbeeld of 

de centr�le verw�rming optim��l is �fgesteld. Ook g� je kijken 

n��r eventuele overschotten ��n w�rmte: w�t kun je d��rmee? Je 

stelt een energieb�l�ns op. Een p�nd d�t energie over heeft k�n 

d�t in de zomer in de bodem opsl��n om te hergebruiken. Zoniet, 

d�n moet zo’n bedrijf met de buurm�n g��n pr�ten, d�n g� je 

de energieb�l�ns vergelijken. Verder g� je kijken w�t de energie-
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prest�tienorm v�n het gebouw is, de energiezuinigheid v�n een 

gebouw. De overheid heeft de norm verl��gd v�n 1,0 n��r 0,8. 

Bouwtechnisch ben je in st��t om 0,� tot 0,2 te bouwen. In Assen 

st��n �l huizen met 0,� of l�ger. Die hebben geen cv meer nodig. 

We hebben een stel speci�listen opgetuigd die in provincieverb�nd 

d�t �llem��l in 200� g��n uitzoeken. Er zijn gelden voor vrijge-

m��kt. Met die cijfers g��n we in Drenthe �lle bedrijven voorlich-

ting geven: dit is er mogelijk en d��r z�l je dus energie kunnen 

hergebruiken. Let wel: we hebben het d�n over zo’n zevenhonderd 

bedrijven.”

“Er moet een investeringspl��tje uitkomen met een �fschrijvings-

termijn v�n vijf tot �cht j��r. Als je d�t op twintig j��r zet is er geen 

bedrijf d�t d��rin meeg��t. D��rn��st g��n we in de toekomst 

kijken n��r biovergisting, d�t speelt in dit l�nd ook wel. Kijk n��r 

�fv�lw�terreiniging, d�n zou je op het toilet �fv�l kunnen scheiden, 

d�t vergisten en d��rmee stroom opwekken.”

“In het onderzoek zijn we tot dusverre nog geen knelpunten tegen-

gekomen. Tot nu toe wil iedereen gr��g meewerken.”

“Er is een overschot ��n w�rmte. Bedrijven hier in het Noorden 

hebben koelsystemen. Die w�rmte bl�zen ze n��r buiten. D�t 

vinden de vogeltjes wel lekker, m��r je hebt er verder niks ��n. 

Als je een overschot ��n w�rmte hebt, kun je ook woonwijken 

��nsluiten. D�n moet je g��n doordenken. Er zijn pl��tsen die er 

hun zwemb�d mee verw�rmen. D�t k�n, d�t k�n heel goed zelfs.”

“De volgende st�p k�n zijn d�t je lok��l g��t opwekken. D�t 

zijn we een klein beetje �fgeleerd. De meeste kerncentr�les 

zijn gesloten, omd�t ijzererts en steenkool goedkoper w�ren. 

Steenkoolcentr�les hebben een rendement v�n 3�%, g�s ��%. De 

centr�le in de Eemsh�ven st��t ’s n�chts stil. Die moet elke morgen 

weer worden opgest�rt. We hebben in het verleden wel eens het 

pl�n geh�d: we verbruiken hier lok��l een p��r miljoen kilow�tt, 

we kopen zo’n centr��lmotor, turbine er�chter, g�sgestookt en ik 

wek m’n energie gewoon lok��l op. D�t is fin�ncieel best h��lb��r. 

Alleen technisch loop je d�n v�st. En je krijgt ruzie met Essent. Die 

vinden d�t niet leuk. V�n die m�chtsblokken zijn we nog niet �f. 

Toch ben ik blij met initi�tieven �ls een boerenbedrijf hier verderop 

d�t een bio-inst�ll�tie heeft. Die jongens doen het uitstekend. D�n 

wek je lok��l energie op.”

“V�n windenergie ben ik een verkl��rd tegenst�nder. Door meer 

windmolens te pl��tsen wordt de elektriciteitsrekening �lleen m��r 

hoger. Denem�rken heeft de meeste windmolens, m��r ook de 

hoogste prijs voor elektriciteit.

D�t heeft te m�ken met de prijs v�n elektriciteit v�n ��n- en 

verkoop. Als je een windmolen dr��it, moet je die energie 

kunnen gebruiken. En �ls het overd�g w��it, is het pr�chtig te 

gebruiken. M��r �ls de wind ’s midd�gs wegv�lt, moet die f�briek 

doordr��ien. D�n moet ik die energie kopen op de wereldm�rkt, 

á l� minute kopen, dus voor de m�xim�le prijs. Als het ‘s n�chts 

lekker g��t w��ien, d�n moet ik het kwijt. D�n verkoop je tegen 

de l��gste prijs in de m�rkt. D�t zijn verschillen v�n één cent 

tot �cht cent. En �ls je heel veel windmolens hebt, moet je net 

zoveel energie �chter de h�nd hebben �ls die windmolens kunnen 

opwekken. Windmolens presteren m�xim��l tussen windkr�cht � 

en �. Bij windkr�cht drie is het rendement de helft en soms wel een 

kw�rt. Als een windmolen geen subsidie kreeg, zouden �lle boeren 

er mee stoppen.”

“Zonne-energie zou best heel boeiend kunnen zijn. Als de industrie 

er in sl��gt om d�t spul v�n kunststof te m�ken, in pl��ts v�n 

silicium, d�n krijg je bet��lb�re zonne-energie.”

“Groene stroom is nonsens. Echt groene stroom komt uit een 

kerncentr�le. Ik ben een verkl��rd voorst�nder v�n het bouwen 

v�n kerncentr�les. D�t is groene stroom. D�n heb je geen uitstoot 

v�n CO2. Alhoewel ik d�t niet erg vind, CO2, het is perfect d�t we 

het hebben. Als we w�t meer in de lucht hebben, d�t is �lleen 

m��r beter. Het blijft w�t l�nger w�rm en er komt minder snel een 

nieuwe ijstijd. W�nt die komt sneller d�n je denkt. M��r d�n komt 

u bij een hobby v�n mij terecht. Het zijn cycli v�n 1�.000 j��r. Weet 

u w�nneer de l��tste ijstijd w�s? In 1830! We zijn dichter bij een 

nieuwe ijstijd d�n bij een w�rmteperiode. Als we de curve volgen 

v�n de l��tste honderden j�ren d�n ziet u d�t de ijstijd dichter bij 

is d�n u denkt. Als er heel veel CO2 is - het is gewoon n�tuurkunde 

- w�t g��t er d�n gebeuren? Alle pl�nten g��n geweldig groeien. 

In het Westl�nd wordt �lle CO2 �fget�kt v�n de r�ffin�derijen en 

in de broeik�ssen gebl�zen. W��rom doen we d�t? D�n g��n die 

pl�nten groeien en w�t m�ken die pl�nten? Zuurstof! D�t is �l 

sinds eeuwen zo. Hier in het dorp woont een professor die zegt:  

er zijn m��r twee dingen levensbedreigend: sig�rettenrook en 

ongefilterde dieseluitl��tg�ssen. Die zijn �llebei k�nkerverwekkend, 

CO2 niet. Bovendien, de uitstoot v�n CO2 in de veeteelt is veel 

groter d�n die v�n de �uto’s.”

“Ik ben een verkl��rd voorst�nder v�n lok�le energieopwekking, 

ik ben erv�n overtuigd d�t de energieprijs de p�n uit g��t rijzen, 

g�s k�n best n��r een euro per kuub g��n. D��rom ben ik ook 

een verkl��rd voorst�nder v�n schone energie in de vorm v�n 

kernenergie. Kern�fv�l? Weet u hoeveel �fv�l een kerncentr�le 

produceert per j��r? Nou d�t p�st hierin (Wim Klok wijst op 

een p�pieren koffiebekertje). D�t stelt twee keer niks voor. We 

zijn technologisch �l bijn� zover d�t we het kunnen opwerken. 

Bovendien is kern�fv�l over�l. Wel eens een geigerteller bij een 

geb�kken klinkersteen gehouden? D�n schrik je je rot, het is h��st 

onver�ntwoord om er in te wonen.”
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4.5. Bewustwording

Doel
• het stimuleren van de bewustwording over de oorzaak en gevolgen van de klimaat- 

verandering in Drenthe en het geven van inzicht in de te verwachten gevolgen van de 
ophanden zijnde klimaatverandering;

• het vergroten van de bewustwording over de mogelijkheden van energiebesparing. 

Partners
•  gemeenten, provincies Groningen en Friesland, waterschappen, het ministerie van LNV;
• universiteit Wageningen;
• Milieufederatie Drenthe, woningcorporaties, scholen;
• LTO-Noord. 

Lopende projecten

Project Klimaatverandering 2050 
De doelstelling van dit project is de Drentse burger, in het bijzonder jongeren, bewust te maken 
van de oorzaken en gevolgen van klimaatverandering in Drenthe. Ook ging het er om ideeën te 
krijgen over de manier waarop we met klimaatverandering in de toekomst kunnen omgaan. 
De eerste stap in het project was het organiseren van een symposium in maart 2005. Daarna 
kregen schoolklassen in het voortgezet onderwijs het verzoek om over dit thema na te 
denken en ons hierover te adviseren. 
De ideeën van de scholieren zijn voorgelegd aan drie adviesbureaus. De bureaus hebben op basis 
van deze ideeën een visie op de provincie over ongeveer 50 jaar gepresenteerd op de slotbijeen-
komst in november 2006. In deze visies is Drenthe dan over drie verschillende gebieden verdeeld. 
Voor elk van deze gebieden wordt beschreven hoe het energiesysteem is gebouwd, de uitstoot 
van broeikasgassen wordt beperkt, hoe men dan met water omgaat en hoe men rond die tijd leeft. 
In essentie is het een geborgen leven op rustige zandgronden, dynamiek en bedrijvigheid in de 
lage gebieden en de groene metropool ‘Drenthe stad’ met snelle shuttleverbindingen. 

Project Klimaat en Landbouw in Noord-Nederland
Wij werken mee aan een omvangrijk project over de gevolgen van klimaatverandering voor 
de landbouw in Noord-Nederland. In het project worden de kansen die klimaatverandering 
biedt in beeld gebracht, evenals de mogelijkheden om te anticiperen op bedreigingen, zodat 
de landbouw een sterke sector blijft in Noord-Nederland. Te denken valt aan teelttechni-
sche zaken (bijvoorbeeld andere gewassen, teeltmethoden of andere typen van bedrijven), 
het ruimtelijk-economisch beleid (bijvoorbeeld ander grondgebruik), de doorwerking naar 
ander beleid (water, ruimtelijke ordening en natuurbeheer) en de mogelijkheden van een 
ander energiegebruik (onder andere voor de kassenteelt). 
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Scholen
In het project ‘Scholen’ willen we energiebesparing realiseren. De blik is vooral gericht op het 
binnenklimaat. De kwaliteit van het binnenmilieu is in meer dan 75% van de scholen slecht. 
Wij willen de besparing ten goede laten komen aan een verbetering van de gezondheid en de 
leerprestaties. Alleen een gezamenlijke aanpak kan leiden tot een structurele verbetering. 
De aanpak richt zich voor een belangrijk deel op bewustwording. Beslissers (bij gemeenten en 
scholen) zijn zich vaak nog onvoldoende bewust van de ongezonde lucht op scholen. Door het 
organiseren van bijeenkomsten en symposia over het binnenklimaat komt dit onderwerp steeds 
vaker op de politieke agenda te staan. Aan de andere kant is er behoefte aan concrete voorbeeld-
projecten in de provincie waarbij men de andere manier van bouwen ook echt kan zien en 
voelen. We hebben subsidie verleend aan een aantal scholen waar deze integrale benadering al is 
toegepast. Voorbeelden hiervan zijn: de Vrije School in Assen, de Centrumschool in Peize,  
de Montessorischool De Karn in Hoogeveen en de Mackayschool in Meppel.

Revolving Fund
In de ‘Notitie Revolverend Fonds provincie Drenthe’ hebben we eind 2006, op verzoek  
van de statencommissie omgevingsbeleid, de voor- en nadelen van een dergelijk fonds  
voor particuliere woningbezitters op een rij gezet. Een revolverend fonds (van het Engelse 
revolving fund) is een fonds waaruit leningen verstrekt kunnen worden of investeringen 
gedaan worden als het om de eigen gebouwen gaat. De fondsbeheerder maakt tevens 
afspraken met de ontvanger over de terugbetaling van de lening/investering. De terug-
betaling vloeit in feite dan weer terug in het fonds.
In eerste instantie lijkt het een aardig idee, maar in de praktijk kleven er nogal wat bezwaren 
aan. Zo moet de provincie optreden als bank en is het beheer van een dergelijk fonds nogal 
arbeidsintensief. Uitbesteding aan een bank is ook niet gratis. Op landelijk niveau werkt het 
Platform Energietransitie Gebouwde Omgeving een voorstel uit voor een revolverend fonds 
dat waarschijnlijk wordt gekoppeld aan groenfondsen. Naar het zich laat aanzien neemt ook 
de Rijksoverheid niet deel in een dergelijk fonds. 

Als provincie zien we dan ook meer in het bundelen van allerlei bestaande acties die 
gericht zijn op een grotere bewustwording van de burger. Het gaat dan om acties als 
TELI, Wonen++, ‘Besparen doe je zo’ (van de Milieufederatie Drenthe), acties samen 
met de woningcorporaties en het Energieloket. Ook in het kader van de LED-gasinkoop 
(Liberalisering Energiemarkt Drenthe) plannen we acties voor communicatie over energie-
besparing door burgers. Wij gaan daarin samen met de Milieufederatie Drenthe een coördi-
nerende rol vervullen.
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Energieparagraaf
Een energieparagraaf betekent dat we vroeg in een ontwerpproces moeten nadenken over de 
beste manier waarop we de diverse doelstellingen voor een zo laag mogelijk energiegebruik, 
en dus CO2-emissie, kunnen halen. Eind 2006 heeft er een startbijeenkomst plaatsgevonden 
van het project ‘Energieparagraaf voor provinciale nota’s en bestekken’.

Op basis van het onderzoek gaan we bekijken hoe zo’n vaste paragraaf in de praktijk 
haalbaar is, en hoe het proces om het opstellen van een goede paragraaf bij de relevante 
nota’s het beste kan worden vormgegeven. Het onderzoek zal begin februari zijn afgerond. 
De invoering kan dan in de loop van 2007 plaatsvinden.

Door het afgewogen inzetten van dit instrument kunnen we zo goed mogelijk voorkomen 
dat ons beleid nadelig uitpakt voor het halen van de CO2-doelstelling, zonder dat het halen 
van de andere beleidsdoelen hierdoor onder druk komt te staan.

Enkele hoofdpunten uit onze ambities voor 2007
• het uitvoeren van het project ‘klimaatverandering in de landbouw’;
• het stimuleren van projecten die zich richten op de procesbegeleiding bij nieuwbouw  

en verbouw van scholen;
• samen met partners de bewustwording van burgers stimuleren; 
• het afronden van het project ‘klimaatverandering 2050’;
• het invoeren van een energieparagraaf voor provinciale nota’s en bestekken. 
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foto: sake elzinga

Interview

Familie van der Wal, bewoners gasloze woning

“We hebben niet eens een gasmeter”

In de woonk�mer v�n de f�milie V�n der W�l ��n de C�rry v�n 

Bruggenweg in Assen is het const�nt 22 gr�den, in de sl��p-

k�mers en op de zolder 18 gr�den, in de b�dk�mer 2�, d�g en 

n�cht, zomer en winter. En er komt geen kubieke meter ��rdg�s 

��n te p�s. Bewoner Rink v�n der W�l: “We hebben niet eens een 

g�smeter.”

Rink v�n der W�l werkt bij een inst�ll�tiebedrijf en d�t zul je weten 

ook: “We hebben een systeem d�t w�ter l��t circuleren d�t v�n vijftig 

meter uit de bodem wordt opgepompt. Voor dit huis is er drie keer 

geboord, dus in tot��l ligt er honderdvijftig meter leiding. Het w�ter 

g��t n��r de w�rmtepomp. De w�rmte uit de bodem wordt verd�mpt 

in het koelcircuit of in het verw�rmingscircuit. In de winter h��l je 

de w�rmte eruit, de kou die je nu �fneemt breng je weer terug in de 

bodem. In de zomer h��l je de kou uit de bodem voor de koeling en 

geeft de w�rmte weer �f. Dus het is een omkeerb��r systeem.” 

De f�milie woont nog m��r sinds �ugustus 200� in het huis, w�t 

hun stookkosten zijn weten ze dus nog niet. Rink v�n der W�l: “Het 

h�ngt nog v�n de winter �f, m��r het is een behoorlijk energiezuinig 

systeem. Het g��t in principe om de energie die je nodig hebt voor 

de condensor en de w�rmtepomp. Je kunt het vergelijken met het 

omgekeerde v�n een koelk�st. Je hebt �lleen elektrische energie 

nodig om een ��nt�l circul�tiepompen te l�ten dr��ien. De hele 

constructie heeft een const�nte temper�tuur.  We hebben geen 

r�di�toren, m��r vloerverw�rming”. 

Voor de f�milie V�n der W�l w�s deze g�sloze woning geen 

bewuste keuze: “M��r we w�ren er heel blij mee d�t dit er in z�t. 

Als je dit soort inst�ll�ties zelf ��n l��t leggen, d�n komt er een 

hele hoop org�niseren �chter weg. Toev�llig stond net in de kr�nt 

d�t burgemeester Jorritsm� v�n Almere illeg�le boringen h�d 

l�ten uitvoeren, die h�d misschien ook ontdekt d�t er energie te 

besp�ren viel. M��r je moet je boringen melden bij de provincie, 
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w�nt je onttrekt in principe w�rmte ��n de bodem. Als je de 

koeling niet zou gebruiken wordt het w�ter w�t je in de bodem 

pompt steeds kouder. D�n krijg je uiteindelijk een b�l�nsverstoring. 

De provincie geeft �lleen de vergunning �f �ls d�t w�t je eruit h��lt 

in de zomer er weer in terugbrengt. Het is een pr�chtig systeem.”

“Ook de luchtcircul�tie is een energiezuinig systeem. We kunnen de 

r�men wel open zetten, m��r in principe hoeft d�t niet. Alles w�t 

je ��n lucht �fzuigt, wordt er ook weer ��n toegevoegd.  Eigenlijk 

is het helem��l een gesloten huis. Alle w�rmte in het huis wordt 

�fgezogen door een w�rmtewissel��r met een rendement v�n zo’n 

��%. Alle koude lucht die binnenkomt wordt door de w�rme lucht 

weer opgew�rmd en zo weer teruggebl�zen. Ook �l wordt het min 

tien buiten, d�n wordt de ingebl�zen lucht niet opgew�rmd door 

elektrische n�verw�rming, m��r puur door w�rmteoverdr�cht.  

Ook d�t is dus weer enorm energiezuinig.”

“Onze enige stookkosten zijn de elektriciteit om het systeem 

dr��iende te houden, om de pompjes en de ventil�toren te l�ten 

dr��ien. We hebben de Essentk�bel voor de televisie en de telefoon 

en we hebben de elektriciteitsk�bel voor de verw�rming en het 

koken. We koken ook elektrisch. Dus er komen twee k�bels binnen 

in ons huis, geen g�sleiding.”

“Dit systeem best��t �l veel l�nger, in Zwitserl�nd en Oostenrijk 

doen ze het �l j�ren. Dit gebeurt nu met grondw�ter, m��r de 

nieuwste systemen doen het ook met buitenlucht. Je zou het op 

schepen ook heel goed kunnen toep�ssen, zeew�ter is bijvoorbeeld 

�ltijd minim��l vier gr�den. D��r zit dus �ltijd w�rmte in. Er zit dus 

�ltijd energie in. D�t kun je eruit h�len. Het is wel gek d�t men er 

niet eerder en ook niet meer gebruik v�n m��kt. Het is een vorm 

v�n gr�tis energie.”
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Samenvatting 

 
Deze notitie verkent in kort bestek de vraag in hoeverre de provincie een revolverend 
fonds kan inzetten om burgers te stimuleren energiemaatregelen in hun woning te nemen. 
 
Op nationaal niveau werkt het Platform Energietransitie Gebouwde Omgeving aan een 
businesscase stimuleren en faciliteren bestaande bouw. Daarin wordt een revolverend 
fonds voorzien dat gevuld wordt door de markt. De plannen worden naar verwachting 
eind dit jaar naar buiten gebracht. 
 
Aan de hand van deze nationale ontwikkeling en andere gegevens zijn we tot de volgende 
conclusies gekomen: 

• Op basis van het Uitvoeringsprogramma Energiek Drenthe 2006/2007 heeft de 
provincie Drenthe bewustwording als speerpunt opgenomen en daarbinnen een 
actiepunt revolverend fonds benoemd. 

• Bij gemeenten is sprake van toenemende aandacht voor het aspect 
bewustwording. Het BANS uitvoeringsprogramma is hiervan een duidelijk 
voorbeeld. 

•  Er zijn diverse instrumenten ontwikkeld die specifiek gericht zijn op burgers, te 
weten: TELI, Wonen++ en Energieloket. 

• Een revolverend fonds heeft als nadeel dat de provincie als bank optreedt. Boven-
dien is het beheer van een revolverend fonds arbeidsintensief.  

• Gezien de plannen van de nationale overheid is het raadzaam het voortouw bij het 
opzetten van een landelijke regeling aan het Rijk te laten en uitvoering van een 
revolverend fonds over te laten aan de markt.  

• Van het ontwikkelen en uitvoeren van een gezamenlijke aanpak, dat wil zeggen  
samen met overheden, woningcorporaties, Milieufederatie Drenthe, 
energiebedrijven ed., gericht op burgers, valt meer effect te verwachten dan een 
door de provincie op te zetten revolverend fonds. 

• Het is zaak om samen met de woningcorporaties goede initiatieven voor energie-
besparing te vertalen naar Drenthe en op te nemen in het gezamenlijke uitvoe-
ringsprogramma.  

• Met een gezamenlijke en gestructureerde aanpak op het gebied van 
energiebesparing wordt effectief ingespeeld op de gevolgen voor de Drentse 
burger van zowel de liberalisering van de energiemarkt als de stijgende 
energieprijzen (motie Schaap). 
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1  Inleiding 

1 .1  Nota  Energ iebele id  Prov inc ie  Drenthe 

De provincie Drenthe wil een duurzame energiehuishouding realiseren, dat is één van de 
zes grondslagen van het tweede Provinciaal omgevingsplan (POP II). Daarom heeft de 
provincie in juli 2006 de nota Energiek Drenthe uitgebracht. In deze nota staan de speer-
punten voor energiebeleid in de periode 2006-2010 beschreven. 
De speerpunten voor het energiebeleid zijn samengevat in de vijf B’s: 

• Besparing 
• Bodem 
• Biomassa 
• Bedrijven 
• Bewustwording 

De laatste B, Bewustwording, duidt op de noodzaak burgers bewust te maken van de oor-
zaken en gevolgen van klimaatverandering. Maar bewustwording betekent ook het infor-
meren van consumenten over mogelijkheden om energie te besparen en de toepassing van 
duurzame energietechnieken. 
Het betrekken van burgers, bewoners van de provincie Drenthe, sluit aan bij het idee van 
de duurzame energie gemeenschap, een concept dat we ook bij de Europese Commissie 
terugvinden. Deze gemeenschap is een belangrijke bouwsteen in het transitieproces van 
een traditionele energievoorziening, naar een nieuw energielandschap. 
 

1.2  Idee:  een revolverend fonds 

De provincie heeft een uitvoeringsprogramma 2006-2007 geschreven bij de Nota Ener-
giek Drenthe. In dit uitvoeringsprogramma heeft de provincie acties geselecteerd die aan-
sluiten bij de vijf B’s.  
Voor de invulling van het speerpunt Bewustwording, is er op initiatief van de provinciale 
staten een actie opgenomen die de haalbaarheid van een revolverend fonds wil onderzoe-
ken voor particuliere huisbezitters. 
 
Wat is een revolverend fonds? 
Een revolverend fonds (van het Engelse revolving fund), is een fonds waaruit leningen 
verstrekt kunnen worden, of investeringen als het om de eigen gebouwen gaat. Het doel is 
om energiemaatregelen te nemen in de bestaande bouw. In de bestaande bouw is veel 
winst te halen op het gebied van energiebesparing1. De leningen kunnen met een lagere 

                                                      
1 Een vijfde van de Nederlandse CO2-uitstoot wordt veroorzaakt door het energiegebruik in 
woningen. Maar liefst 70 procent van alle woningen in Nederland komt in aanmerking voor betere 
isolatie van muren, dak en vloeren en plaatsing van dubbel glas. Investeringen in de bestaande 
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rente dan de marktrente verleend worden. De fondsbeheerder maakt afspraken met de ont-
vanger over de terugbetaling van de lening / investering. Deze kan bijvoorbeeld uit de 
bespaarde kosten voor energieverbruik bestaan. De terugbetaling vloeit weer terug in het 
fonds, waardoor opnieuw middelen voor leningen/investeringen beschikbaar zijn. Het uit-
gangspunt is dat op deze wijze steeds gelden beschikbaar zijn die de ontvanger over de 
streep kunnen trekken om maatregelen te nemen. Het gaat uitdrukkelijk niet om een stil-
staand fonds, maar om een financiële stroom in de dynamische betekenis van het woord. 
 

1.3  Doel  en opzet  van deze  not i t ie  

 Het doel van deze notitie is om in kort bestek te verkennen in hoeverre de provincie een 
financiële constructie als het revolverende fonds kan inzetten om burgers te stimuleren 
energiemaatregelen in hun woningen te nemen, en daarmee invulling te geven aan het 
speerpunt Bewustwording. 
Daartoe worden andere acties uit het uitvoeringsprogramma en lopende projecten aan het 
concept van een revolverend fonds gerelateerd. Ook worden relevante landelijke ontwik-
kelingen in de verkenning meegenomen. 
 
In de volgende hoofdstukken wordt eerst uiteen gezet welke financiële constructies al 
worden ingezet of gepland zijn in lopende en geplande projecten.  
Vervolgens worden de mogelijkheden van nieuwe constructies of projecten besproken. 
Hierbij komen de laatste landelijke ontwikkelingen aan bod. 
In de conclusie ten slotte, worden de bevindingen uit de eerdere hoofdstukken gebundeld. 
 
 
  

                                                                                                                                                  
bouw kunnen 25% tot 275% meer CO2 reduceren dan verdergaande investeringen in het 
energiezuiniger maken van nieuwbouw. Bron: Bouwend Nederland, Volkskrant, 30 maart 2006. 
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2  Financiële construct ies:  lopende projecten 

De provincie voert al een paar projecten uit en heeft enkele acties gepland die we willen 
toelichten in het kader van een revolverend fonds. 
 

2.1  TELI :  energ iebespar ing lage inkomens 

Het doel van een TELI project is om huishoudens in de provincie met een laag inkomen, 
bewust te maken van de mogelijkheden om te besparen op hun energiekosten. De 
provincie Drenthe heeft samen met een aantal Drentse gemeenten een subsidieaanvraag 
ingediend bij SenterNovem in het kader van het LED-project (zie ook hieronder). Het 
ingediende project omvat het verstrekken van informatiepakketten, het geven van 
adviezen en het ter beschikking stellen van materiaal zoals spaarlampen en isolatiefolie, 
gericht op gezinnen met een laag inkomen. De TELI-doelgroep in Drenthe omvat  
ongeveer 16.000 huishoudens. De aanvragen zijn door SenterNovem doorgestuurd naar 
een commissie die in december over de aanvragen zal beslissen. Gezien het aantal 
aanvragen is het niet zeker of het project in de voorgestelde omvang doorgang zal vinden.  
De financieringsconstructie is die van een subsidie.  
De samenhang met een revolverend fonds voor burgers, is dat ook bij een TELI project de 
doelgroep uit burgers bestaat, maar niet alle burgers. Meestal zal het gaan om huurders, en 
niet om particuliere huizenbezitters. 
 

2.2  LED:  bespar ing energ ie  inkoop prov inc ie  

Het doel van het LED (Liberalisering Energie Drenthe) project is enerzijds om onder gun-
stige financiële voorwaarden energie in te kopen en anderzijds om duurzame energie pro-
jecten uit te voeren. Hierover zijn afspraken gemaakt met de energieleverancier. De 
intentie van het project was om de duurzame energieprojecten te financieren uit de 
gerealiseerde financiële besparingen in combinatie met landelijke subsidies. Een 
interessante formule waarvoor in 2004 de Duurzaam Inkopen Prijs werd verkregen.  
De praktijk pakte echter anders uit. De landelijke subsidies werden afgeschaft en 
gemeenten werden geconfronteerd met aanzienlijke bezuinigingen. Gemeenten waren 
daarom niet bereid om het verschil tussen de prijs op basis van het LED-contract (5 jarig 
contract tegen vaste prijzen) en de werkelijke (sterk stijgende) marktprijs te besteden aan 
duurzaamheidprojecten. Een van de projecten die wel in gang is gezet is het TELI-project, 
een ander project dat op stapel staat is het realiseren van energiebesparing bij alle 
deelnemende gebouwen (ca 200). 
Inmiddels is ook het LED-gasinkooptraject gegund. Ook in dit geval is sprake van een 
meerjarig contract (4 jaar) met een zogenaamde duurzaamheidparagraaf. Hierin zijn 
diverse acties opgenomen gericht op bewustwording van de Drentse burgers met 
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betrekking tot energiebesparing. Deze acties zullen de komende jaren door een 
gezamenlijke werkgroep van energieleverancier en gemeenten worden uitgevoerd.  
Het was de bedoeling om via de LED-formule ook inhoud te geven aan de motie Schaap. 
Om uiteenlopende redenen, waaronder de wijze waarop de geliberaliseerde markt zich 
heeft ontwikkeld, bleek dat niet mogelijk. Daarom is er - in plaats het bedingen van 
speciale (lagere) prijzen voor Drentse burgers - voor gekozen om via diverse 
communicatietrajecten de burger aan te zetten tot energiebesparing.  
De samenhang met een revolverend fonds is dat de opbrengsten van een geoptimaliseerde 
energie-inkoop al worden ingezet en daarom niet meer voor een dergelijk fonds aange-
wend kunnen worden. Wel kunnen de opbrengsten in een revolverend fonds worden ge-
voegd bij andere besparingen om de organisatie eenvoudig te houden. De duurzame ener-
gieprojecten worden vervolgens uit het fonds gefinancierd. 
 

2.3  Wonen++: energ iemaatrege len part icu l iere  huis-
e igenaren 

Wonen++ is een integrale benadering om particuliere huiseigenaren te stimuleren en faci-
literen bij het nemen van energiemaatregelen. Het gaat hierbij om o.a. ventilatie, dubbel 
glas, isolatie en toepassing van zonne-energie. Belangrijk is dat Wonen++ niet stopt bij 
informatie en advies maar ook de uitvoering aanbiedt tegen collectieve prijzen. Met een 
campagne worden bewoners ingelicht. Vervolgens kunnen zij een energieadvies aanvra-
gen. In vervolg op het advies hoeven bewoners slechts eenmaal opdracht te geven om de 
maatregelen te laten uitvoeren. De helpdesk van Wonen++ regelt alles.  
Het project is opgenomen in het uitvoeringsprogramma Energiek Drenthe. 
De financiële constructie bestaat eruit dat particuliere eigenaren een speciaal financieel 
aanbod krijgen. Zij mogen hun investeringskosten tegen hypothecaire voorwaarden finan-
cieren, zonder dat dit effect heeft op hun woonquotum. Deze financiering wordt door een 
bank aangeboden die samenwerkt met Wonen++.  
De samenhang met een revolverend fonds is dat er binnen Wonen++ al gunstige leningen 
aan particuliere eigenaren worden aangeboden, in dit geval door de markt. 
 

2.4  Fr isse  scholen 

Het doel van Frisse scholen is om gemeenten te stimuleren dat bij scholen energiebespa-
rende maatregelen aan de gebouwschil worden opgenomen in verbouwingsplannen, waar-
bij aandacht is voor de relatie van de kwaliteit van het binnenmilieu en gezondheid met 
isoleren en ventileren. In november heeft de GGD een workshop over dit onderwerp 
georganiseerd in het provinciehuis. 
SenterNovem stimuleert en faciliteert, maar er is geen financiële constructie voorhanden 
voor het nemen van de energiemaatregelen. 
De samenhang met een revolverend fonds is vooral het stimuleren van energiemaatrege-
len. Om de maatregelen uit te voeren is er overigens het Check it out! programma, dat 
wordt aangeboden door VOS/ABB, de vereniging voor bestuur en management in het 
openbaar en algemeen toegankelijk onderwijs. Zie voor meer informatie hun website. 
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2.5  Samenwerking met  woningcorporat ies  

De Nota energiebeleid 2006-2010 Energiek Drenthe richt zich als het om energiebespa-
ring gaat zowel op nieuwbouw als op de bestaande bouw. Samenwerking met woningcor-
poraties ligt dan ook voor de hand. De noordelijke woningcorporaties hebben in hun Con-
venant van het Noorden (2005) ook zelf aangegeven te willen samenwerken met overhe-
den en andere partners. De provincie Drenthe wil daarom samen met de woningcorpora-
ties bewerkstelligen dat energiebesparing een belangrijke rol gaat spelen bij het verbete-
ren van de woonkwaliteit. Uitgangspunt hierbij is dat energiebesparende maatregelen zo-
wel een bijdrage kunnen leveren aan een goede (comfort, levensduur) als een betaalbare 
(woonlasten) woonkwaliteit. In het kader van de energienota vindt op dit moment bestuur-
lijk overleg plaats tussen de woningcorporaties uit Drenthe en de provincie Drenthe om de 
ambities te vertalen in een gezamenlijk uitvoeringsprogramma. 
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3  Financiële construct ies:  nieuwe mogel i jkhe-
den 

De provincie kan ter invulling van het speerpunt bewustwording nog meer financiële con-
structies toepassen. Hieronder worden de mogelijkheden op een rij gezet. 
 

3.1  Revolverend fonds 

Zoals uitgelegd in de inleiding, heeft het revolverend fonds tot doel leningen of investe-
ringen uit te zetten en weer terug te laten vloeien in het fonds. Als de provincie een revol-
verend fonds wil opzetten voor burgers, fungeert zij als een soort bank. Een belangrijk 
vraag is daarom of de provincie als bank wil optreden. Bovendien is het beheer van een 
revolverend fonds door de provincie arbeidsintensief. De provincie moet contracten ma-
ken met de particuliere huisbezitters voor relatief kleine bedragen. Vervolgens zal de pro-
vincie de betalingen moeten controleren. Daarom is een revolverend fonds voor particu-
liere huisbezitters door overheden nog nergens toegepast2. 
Het is echter ook mogelijk om een revolverend fonds binnen de provinciale gebouwen op 
te zetten. Dit wordt uitgelegd in de volgende paragraaf. 
 

3.2  Intract ing  

De provincie kan een revolverend fonds ook opzetten voor het nemen van energiemaatre-
gelen in de eigen gebouwen. Dat wordt in het buitenland3 intracting genoemd. Intracting 
is afgeleid van contracting. Contracting is het volledig uitbesteden van taken aan derden, 
in dit geval energielevering en energiebeheer. Bij intracting neemt de provincie echter zelf 
de rol van energiedienstverlener op zich. 
Energiemaatregelen worden vanuit een revolverend fonds gefinancierd. Het revolverende 
fonds wordt gevoed door besparingen op de energiekosten als gevolg van uitgevoerde 
energiemaatregelen. De investering en het beheersvoordeel worden hierdoor gekoppeld.  
De provincie kan hiermee een voorbeeldfunctie vervullen voor de burgers. Daarnaast 
geeft zij aan zorgvuldig met het geld van de burgers om te gaan.  

                                                      
2 Een uitzondering vormt de stichting Stimuleringsfonds Volkshuisvesting Nederlandse gemeenten 
(SVn). De SVn beheert revolverende fondsen van individuele gemeenten. De middelen die de 
gemeenten bij SVn hebben ondergebracht zijn ‘geoormerkt’ voor gebruik binnen het 
brede werkterrein van wonen en stedelijke vernieuwing. Gemeenten die meedoen aan dit fonds 
bepalen zelf aan wie zij uit hun fonds leningen toekennen en onder welke voorwaarden. 
Rente en aflossing op de leningen vloeien weer terug in het revolving fund van de gemeente. 
 
3 In Duitsland, Oostenrijk en Engeland wordt deze financieringsconstructie met succes toegepast. 
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3.3  De overhe id  bespaart  voor  de  burgers  

De provincie kan samen met de gemeenten een duidelijk punt maken van energiebespa-
ring door de besparing die zij in hun eigen gebouwen en faciliteiten bereiken te gebruiken 
als subsidiebudget voor burgers. Burgers kunnen uit dit budget een ondersteuning krijgen 
voor het nemen van energiemaatregelen. 
Het subsidiebudget kan op twee wijzen verkregen worden. 

1. Van te voren wordt een korting op de energiebudgetten vastgelegd. Deze korting 
vormt de inleg voor het subsidiebudget. Intracting kan dan niet meer worden toe-
gepast. Eventueel wordt het budget voor de burgers aangevuld om een substanti-
eel bedrag te krijgen. 

2. Er wordt een subsidiebudget gevormd dat los staat van de werkelijke besparingen 
of energiebudgetten.  

Nadeel van een dergelijk subsidiebudget is de provincie weinig eigen gebouwen heeft 
(een provinciehuis en een aantal steunpunten, ondermeer voor wegonderhoud) en dat het 
verwerken van subsidieaanvragen voor energiemaatregelen arbeidsintensief is. Een aan-
pak als hierboven beschreven lijkt meer geschikt te zijn voor gemeenten, die over veel 
meer objecten beschikken dan de provincie. 
 

3.4  Energ ie loket  

Energieloket is een aanpak die evenals Wonen++ (zie hierboven) gericht is op het 
faciliteren en stimuleren van particuliere huiseigenaren. Centraal in de aanpak staat een 
Energieloket.Het Energieloket begeleidt woningeigenaren persoonlijk in hun stap van 
onderzoek naar maatregelen, ondersteuning bij het invullen van het energieonderzoek, 
contact met betrouwbare installateurs, informatie over subsidies en 
financieringsconstructies. Het energieonderzoek is online en gratis en daarmee 
laagdrempelig. 
In Noord-Brabant heeft de provincie een subsidie verbonden aan het uitvoeren van 
energiemaatregelen door particuliere huiseigenaren via het Bespaarloket Brabant (de 
Brabantse variant op het Energieloket). Ook in Zuid Holland is inmiddels een 
energieloket van start gegaan (zie www.energieloketzuidholland.nl) 
 
 

3.5  F inanc ië le  construct ies  voor  woningbouwcorpo-
rat ies  

Een belangrijk deel van de burgers woont in huurwoningen en een belangrijk deel van de 
huurwoningen is ondergebracht bij woningbouwcorporaties. Het eerder beschreven TELI-
project richt zich direct op de huurders en daarmee op de kleinere energiemaatregelen. 
Woningbouwcorporaties zijn verantwoordelijk voor de grotere maatregelen die betrekking 
hebben op de gebouwschil en de installaties. Daarom volgt hieronder een korte uiteenzet-
ting van financieringsconstructies voor woningbouwcorporaties. 
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De barrière voor het nemen van energiemaatregelen, en vooral het terugverdienen van de 
investeringskosten is kort samengevat de volgende: 

• De huurwetgeving stelt dat er een maximaal redelijke huur is, bepaald door een 
puntenstelsel. Een huur kan dus niet zondermeer verhoogd worden 

• Als de huur boven de huursubsidiegrens uitkomt, komen de bewoners niet meer 
in aanmerking voor de huursubsidie 

• 70 procent van de huurders in een complex moet akkoord gaan met de voorge-
nomen collectieve maatregelen en de huurverhoging. 

 
Om deze barrière te slechten zijn er door de diverse woningbouwcorporaties de volgende 
constructies toegepast We gaan er van uit dat het om grootschalige toepassing van maat-
regelen gaat, en niet om uitvoering op natuurlijke momenten4. 
 

• Als de maximale huur nog niet bereikt is, kan het uitgangspunt verlegd worden 
van de kale huur naar de woonlasten. De stijgende huur wordt gecompenseerd 
door de dalende energielasten. 

• Woningstichting Etten-Leur heeft de installaties voor warmtelevering uit de huur-
prijs gehaald. De stichting heeft een afzonderlijke B.V. gevormd voor de warmte-
levering.  

• Woningstichting Etten-Leur hanteert eveneens de zogenaamde Robin Hood aan-
pak: in één gebouw worden woningen voor hogere en lagere inkomens gecombi-
neerd, zodat de woningstichting haar investeringen gemiddeld genomen terugver-
dient. 

• Breeburg Wonen (Tilburg / Breda) heeft de huurders een woonlastengarantie op 
wijkniveau gegeven. Dat wil zeggen een garantie dat in de wijk de energielasten-
verlaging gemiddeld tegen de huurlastenverhoging opweegt, anders legt de wo-
ningbouwcorporatie bij. In de praktijk bleek het overigens niet nodig te zijn om 
bij te betalen. 

• ‘Zonnelease’: een extern bedrijf, bijvoorbeeld het energiebedrijf, biedt huurders 
duurzame energiemaatregelen aan. 

• De Woonplaats Enschede en Woonbron Rotterdam hebben een uitgebreid pakket 
aan maatregelen waaruit de huurders mogen kiezen, in ruil voor extra betaling. 
Aan deze maatregelen kan bijvoorbeeld gemakkelijk een subsidie verbonden 
worden. 

 
Kortom, woningbouwcorporaties zijn druk bezig na te denken over wat ze voor hun huur-
ders kunnen betekenen. Voor de provincie Drenthe en de woningcorporaties is het zaak 
om de goede initiatieven van elders te vertalen naar Drenthe en op te nemen in het eerder-
genoemde gezamenlijke uitvoeringsprogramma.  

                                                      
4 Een natuurlijk moment is vervanging van de installatie aan het einde van de levensduur. 
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3.6  Bewustwording:  meer  dan een f inanc ië le  con-
struct ie  

De invulling van het speerpunt Bewustzijn bestaat uit meer dan een financiële constructie. 
Hier moet kort vermeld te worden dat informatie en monitoring twee belangrijk aanvul-
lende aspecten zijn.  
De huisbezitter of vrije kavelbouwer heeft behoefte aan goede informatie over energie-
zuinige maatregelen, materialen en apparaten. Maar ook over installateurs en aannemers 
die met energiezuinige technieken bekend zijn.  
Daarnaast is kennis over het eigen energiegebruik essentieel. Enerzijds is algemene in-
formatie over wat er in de provincie aan energie verbruikt wordt nodig om kwantitatieve 
doelen te stellen. Anderzijds is het voor de motivatie van burgers, maar ook voor de pro-
vincie zelf, belangrijk om het eigen energieverbruik te meten. Meten van het eigen ver-
bruik is overigens een op zich staande energiemaatregel die een besparing van 3 tot 5% 
oplevert. 
Kortom, er zijn veel aspecten die een rol spelen (informatie, gedrag, monitoring) en er 
zijn veel keuzemogelijkheden (TELI, Wonen++, energieloket, intracting, LED, etc.). De 
gemeenten in Drenthe, de Milieufederatie Drenthe en de provincie Drenthe hebben 
besloten gezamenlijk na te gaan hoe deze activiteiten het beste op elkaar kunnen worden 
afgestemd. Het streven is erop gericht om te komen tot een heldere en werkzame structuur 
gericht op bewustwording van de Drentse burger. 
 

3.7  Nat iona le  ontwikke l ingen:  een revo lverend fonds 

Op nationaal niveau zijn er ontwikkelingen die aansluiten bij de gedachtevorming van de 
Provincie. Het platform Energietransitie gebouwde Omgeving is bezig met een zogeheten 
businesscase stimuleren en faciliteren bestaande bouw 
Het platform, onder voorzitterschap van Jan Terlouw, wordt ondersteund door VROM en 
EZ en bestaat uit sleutelpersonen uit de bouwwereld zoals projectontwikkelaars, woning-
bouwcorporaties en consumentenorganisaties. Het platform denkt, evenals de provincie, 
aan een revolverend fonds, waaruit particulieren leningen kunnen krijgen voor het nemen 
van energiemaatregelen in de woning. Er staat nog niets vast, maar naar het zich laat aan-
zien zal de overheid geen deel nemen in een dergelijk fonds. De bedoeling is om het fonds 
door de markt te laten uitvoeren, bijvoorbeeld door een koppeling met de groenfondsen. 
Naast een revolverend fonds is het de bedoeling eveneens een goede informatievoorzie-
ning aan de particulieren aan te bieden. Een en ander moet de vorm van grote campagnes 
krijgen. 
 
Naar verwachting komt het Platform aan het einde van dit jaar met een plan naar buiten. 
Voor meer informatie kan contact worden opgenomen met Ernst Vuyk (SenterNovem), de 
secretaris van het Platform.  
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4  Conclusies 

 
 
 

Figuur 1 Overz icht  van f inanc ië le stromen m.b.t  energ iemaatregelen 

 
 
In de bovenstaande figuur is een overzicht gegeven van de acties en financiële construc-
ties die ingezet kunnen worden om de uitvoering van energiebesparende maatregelen te 
stimuleren. Daarbij is zowel naar energiebesparende maatregelen voor de eigen gebouwen 
als voor de burgers gekeken.  
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De blauwe pijlen betekenen dat er gekozen moet worden. Wordt de besparing aangewend 
voor het revolving fund voor de eigen gebouwen, dan kan het niet meer worden ingezet 
voor een subsidiebudget voor burgers en vice versa. 
 
Met de informatie uit de vorige hoofdstukken komen we tot de volgende conclusies:  
 

• Op basis van het Uitvoeringsprogramma Energiek Drenthe 2006/2007 heeft de 
provincie Drenthe bewustwording als speerpunt opgenomen en daarbinnen een 
actiepunt revolverend fonds benoemd. 

• Bij gemeenten is sprake van toenemende aandacht voor het aspect 
bewustwording. Het BANS uitvoeringsprogramma is hiervan een duidelijk 
voorbeeld. 

•  Er zijn diverse instrumenten ontwikkeld die specifiek gericht zijn op burgers, te 
weten: TELI, Wonen++ en Energieloket. 

• Een revolverend fonds heeft als nadeel dat de provincie als bank optreedt. Boven-
dien is het beheer van een revolverend fonds arbeidsintensief.  

• Gezien de plannen van de nationale overheid is het raadzaam het voortouw bij het 
opzetten van een landelijke regeling aan het Rijk te laten en uitvoering van een 
revolverend fonds over te laten aan de markt.  

• Van het ontwikkelen en uitvoeren van een gezamenlijke aanpak, dat wil zeggen  
samen met overheden, woningcorporaties, Milieufederatie Drenthe, 
energiebedrijven ed., gericht op burgers, valt meer effect te verwachten dan een 
door de provincie op te zetten revolverend fonds. 

• Het is zaak om samen met de woningcorporaties goede initiatieven voor energie-
besparing te vertalen naar Drenthe en op te nemen in het gezamenlijke uitvoe-
ringsprogramma.  

• Met een gezamenlijke en gestructureerde aanpak op het gebied van 
energiebesparing wordt effectief ingespeeld op de gevolgen voor de Drentse 
burger van zowel de liberalisering van de energiemarkt als de stijgende 
energieprijzen (motie Schaap). 
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